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دوهفته نامه قیمت 2000تومان

ود، محصول دولت تدبیر و امید ؛ شهردار لنگر

وز تمام شد، بانو ! دیر

شمالی  استان  در  پای  که  روزی  از  گیلان  جوان  استاندار 
گذاشت، دست حمایت روی زنان و جوانان این مرز و بوم 
نهاد و از این مهم کوتاه هم نمی آید. کمتر سخنرانی و جلسه 
ای از وی سراغ داریم که به این موضوع اشاره نکرده باشد؛ 
حتی بخشنامه ای هم به مدیران دستگاه های اجرایی استان 
ابلاغ کرد و طی آن دستور استفاده از جوانان و زنان را صادر 
نمود. خود نیز بلافاصله سه جوان فعال را با همه چالش هایی 

که داشت به عنوان بخشداران نقاط مختلف گیلان برگزید.
به مدیران کل و فرمانداران که می رسد قبل از احوال پرسی، 
سراغی از سرنوشت بخشنامه اش می گیرد که آیا از وجود 
جوانان و زنان در بخش های مدیریتی ادارات مربوطه استفاده 

شده است یا خیر؟
اخیرا در روز زن و در جمع نخبگان بانو نیز قویا بر اجرای 
بخشنامه خود تاکید کرد و گفت: بر عهد خود پایبندم و تأکید 
مؤکد دارم که هر فرماندار بایستی حداقل از ظرفیت یک بانو 
برای سمت های مدیریتی همچون بخشدار یا معاون فرماندار 

استفاده کند. 
چقدر خوب است این نگاه؛ چه فرصت ایده آلی نصیب جوانان 
و به خصوص زنان شده است؛ زنانی که هنوز به ورزشگاه 
را مدیرکل  آنان  از  بنا داریم یکی  راهشان نمی دهیم ولی 
ورزش و جوانان استان کنیم؛ زنانی که حتی اگر راننده اتوبوس 
باشند، عده ای مسافر مردنما از ترس جان خویش از ماشین 
پیاده می شوند؛ زنانی که قاتلین سریالی هنوز برای معروف 
شدن سراغ آنان می روند، چراکه ضعیف تر از دیگر اقشارند 
ارتباطات و  – حتی کودکان -؛ زنانی که در عصر آهن و 

اطلاعات هنوز حقشان را با سلاح مخرب گریه!!! می گیرند.
چه زیبا خواهد بود برای این زنان کار کردند، البته پیش از 
اینکه معاون فرماندار و بخشدار و رییس اداره بگذارندشان؛ 
پیشتر نیز خودشان بر روی پای خود ایستاده اند و فقط در 
یک نمونه بگویم که در انتخابات شوراهای اسلامی شهرهای 

استان گیلان بیش از 22 زن به پارلمان شهری راه یافته اند.
بعد از عتاب و خطاب استاندار گیلان هم تاکنون بیش از هفت 
زن در دستگاه های اجرایی استان صاحب کرسی مدیریتی 

شده اند.
فقط امیدواریم عدم توجه چندین ساله به زنان، باعث نشود 
انها، این مهم را فرصتی برای انتقام جویی از برخی مردان 

قلمداد کنند و نشان دهند که مدیرند.
آری، دیروز تمام شد بانو و امروز رسیده است، با نگاهی جدید، 
از سوی  نه  بوده ولی رغبتی  پیشترها هم  البته  نگاهی که 
مدیران و نه حتی از سوی بانوان وجود نداشت، تا اجرایش 
کنند، حال بر این نگاه تاکید می شود، بخصوص از سوی مرد 
اول استان گیلان جناب آقای دکتر سالاری؛ پس بهتر است 
شما نیز با آموزش و تلاش بیشتر بر توانمندسازی خود کوشا 

باشید تا از قافله عقب نمانید.
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صاحب مقصـودی

شهر خوب ساختنی است 
نه یافتنی

وری بر خبرساز ترین نامه اعمال گیلان در سال خروس مر
رخدادهای استان گیلان 

در سالی که گذشت ...

سفر عیدانه روحانی به گیلان
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رفتگر شورای رشت، معجزه هزاره سوم 

قتل اهورا؛ هولناک �رین جنایت �تاریخ گیلان
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بابک نوری هریس؛ شهیدی متفاوت
حوادث دریایتی از سانچی گرفته �تا ناوشکن جماران و شناور صیادی

احیای ار�ش سرخ پس از 30 سال

عزل �تابت قدم و شاهکار جمشید پور
مهندس قهترمانی رفت
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: استاندار گیلان 
از ظرفیت  استفاده 
باشد اولویت  بانوان 

؛ امید  و  تدبیر  لنگرود، محصول دولت  ــهردار  ش

نماینده عالی دولت در گیلان با بیان اینکه جامعه برای پیشرفت نیازمند استفاده از ظرفیت بانوان 
است، گفت: استفاده از ظرفیت بانوان باید اولویت مان باشد .

مصطفی سالاری روز دوشنبه در جمع بانوان فعال استان با اشاره به اینکه بانوان نیمی از جمعیت 
کشور هستند، افزود: بانوان گیلانی در حوزه های مختلفی همچون اقتصاد و هنر پیشگام بوده اند و 
نیاز است تا این مهم حفظ و یا اگر جایگاه شان را در آن بخش از دست داده اند، دوباره بدست آورند.

وی با اشاره به پیشرو بودن بانوان گیلان در فعالیت های اقتصادی همچون کشاورزی تصریح کرد: 
اکنون که با ماشین آلات بسیاری از کارها در بخش کشاورزی آسان شده است و نیاز به کار فیزیکی 

کمتر و ایده و فکر بیشتر دارد باید نقش بانوان در زمینه ایده و فکر بیشتر شود.
سالاری با تاکید بر ضرورت اهتمام بانوان برای رسیدن به مطالباتشان افزود: بخشی از تصمیمات ، 

حاکمیتی و حکومتی است اما سهم درصد زنان در اداره جامعه با انسجام و تلاش امکانپذیر است.
وی ادامه داد: در کسب و کار فعالیت بانوان گیلان خیلی درخشان بوده است امروز هم باید هم 

بانوان بتوانند برا ی رسیدن به مطالبات شان منسجم تر حرکت کنند.
وی با بیان این که سازمان های مردم نهاد باید قوی تر عمل کنند و مطالبات شان را موثر تر بیان 
کنند افزود: شاهد هستیم ،هرجایی که تغییراتی هم در وضعیت و تحقق مطالباتشان موفق بوده اند 

، زمانی بوده است که توانسته اند منسجم تر خواسته های شان را پیگیری کنند.
سالاری با اشاره به ورود بیشتر بانوان نسبت به آقایان در آزمون دانشگاه ها به عنوان نمونه ای از 
موفقیت های بانوان گفت: فقط این آمار به لحاظ تعداد نبوده و در کیفیت آموزش ها هم بانوان 

پیشرفت خوبی دارند .

دوم شهریور سال جاری بود که تمامی اعضای شورای هفت 
رای  هفت  با  نظیر،  بی  همفکری  یک  در  لنگرود،  شهر  نفره 
لنگرود  جدید  شهردار  بعنوان  را  لنگرودی  رجایی  مهدی  سید 

انتخاب کردند.
تنها  نه  لنگرود  شهردار  نهمین  و  بیست  اول  خط  گزارش  به 
نیز در شهرداری  بلکه چند سالی  ارشدعمران است  کارشناس 
از  پیش  که  جوان  مهندس  این  البته  بود.  خدمت  به  مشغول 
این مشاور فرماندار شهرستان لنگرود بود، در انتخابات ریاست 
ستاد  رییس  عنوان  به  دوازدهم  و  یازدهم  دوره  جمهوری 
انتخاباتی دکتر روحانی فعالیت می کرد و اگر نبود رویکرد جوان 
پسندانه دولت تدبیر و امید، شاید پتانسیل این جوان نیز به مانند 
بسیاری از همقطارانش در دولت های گذشته، هرز می رفت. 
سید  مهندس  شهید  برادر  لنگرود،  جوان  شهردار  نماند  ناگفته 
استان  اطلاعات  فناوری  شهید  تنها  لنگرودی،  رجایی  محمد 

گیلان نیز می باشد.
هدایت  سکان  گرفتن  اختیار  در  برای  رجایی  مهدی  سید 
شهرداری لنگرود یک ماهی را منتظر ماند تا در نهایت حکمش 
امضا شد و در تاریخ سوم مهر ماه مراسم معارفه اش برگزار شد 
تا فرمان شهری را به دست بگیرد که با 75 هزار نفر جمعیت 
جمعیت  پر  و  بزرگ  سه شهر  جزو  استان،  مرکز  رشت  از  بعد 
بواسطه قدمت  لنگرود حتی  استان گیلان محسوب می شود. 
نیز از شهرهای کهن به شمار می رود و بیش از 95 سال است 

که این شهر صاحب بلدیه و شهرداری است.
به چمخاله  را  دریایش  لنگرود  نقل است که می گویند؛ شهر 
بخشیده و کوهش را به کومله و خود در بستری گسترده آرمیده 
نمایاندن شهرش  برای  را  کار هر شهرداری  و همین موضوع 
موفق  شهردار  البته  کند.  می  سخت  مردم،  و  گردشگران  به 
مدیریت  از  را  انتظار  این  مردم  و  نیست  وابسته  پول  به  تنها 
شهری دارند که اگر بحرانی پیش آید بتواند با آرامش و مدیریت 
را شهردار  مهم  این  و  نماید  را حل  بحران  این  خوب شهری 
لنگرود به خوبی می داند. چراکه در مراسم معارفه خود گفت: 
کارها به همت و همدلی نیاز دارد و باید روح خسته لنگرود را 
دگرگون کرد، البته دگرگونی روح خسته شهر فقط کارهای چند 
فضای  کردن  سنگ فرش  و  میلیونی  ده   چند  تیر  صدمیلیونی، 
آشنایی  و  شهری  نظافت  و  آمیزی  رنگ  با  بلکه  نیست؛  سبز 
مردم با حقوق شهروندی خود نیز می توان روح شهر را تغییر داد. 
وی حتی پرداخت حقوق و مزایا کارکنان را از اولویت های اصلی 
خود دانست و گفت: سعی می کنم تا حقوق کارکنان پرداخت 

نشد کار دیگری انجام ندهم.
اما رجایی هنوز بر کرسی شهرداری جلوس نکرده بود که اولین 
بحران را تجربه کرد؛ بارندگی های پیاپی اواخر تابستان باعث 
شد لنگرود را آب ببرد، تا جاییکه پای استاندار گیلان را هم به 
این شهر باز کرد، رجایی که آمد وقتی خبر موج دوم بارش ها 
نقاطی  ابتدا  در شهرداری،  بحران  تشکیل ستاد  با  منتشر شد، 

که هنگام باران دچار آبگرفتگی می شدند را شناسایی کرده و 
با قرار دادن نیروی انسانی تلاش کرد بحران را قبل از بوجود 
شد  باعث  داد  انجام  که  اقداماتی  دیگر  با  و  کند  مهار  آمدن، 
احتمال آبگرفتگی معابر و سیلابی شدن مسیل ها بر اثر بارش 
را به صفر کاهش دهد تا گامی بزرگی در اولین اقدام مدیریتی 
اینکه این شهر شمالی  باتوجه به  خود بردارد. وی حتی بعدتر 
را گریزی از بارندگی های فراوان و سیل آسا نیست اقدام به 
لایروبی فاضلاب های سنتی این شهر کرد که بیش از 50 سال 
قدمت داشتند، به گونه ای که این حجم وسیع لایروبی تاکنون 
به طور  را  کار  این  البته شهرداری  بود.  نیفتاده  اتفاق  در شهر 

مشترک با شرکت اب و فاضلاب شهرستان انجام داد.
به  نوبت  اینبار  اول،  ماه  در  اول  بحران  کردن  سپری  از  بعد 
یکی  فجر  پارک  در  زباله  بوی  رسید،  دوم  ماه  در  دوم  بحران 
از مشکلاتی بود که داد مردم لنگرود را درآورده بود؛ بوی بد 
پشت  و  کیاکلایه  تالاب  در  شهری  زباله های  تخلیه  از  ناشی 
به  شدند،  می  تخلیه  مکان   این  در  گذشته  از  که  آتش نشانی 
معضلی بزرگ تبدیل  شده بود، اما آقای شهردار طی 10 روز، 
9 دستگاه کامیون را در تالاب کیاکلایه مامور جمع آوری بیش 
از هفت هزار تن زباله های دپو شده قرار داد، تا آنها را به آلمان 
لنگه منتقل کند و این منبع آلودگی را هرچه سریعتر از مرکز 
شهر دور نماید. اکنون ساکنین مسکن مهر و مناطق اطراف، 
تصویر بهتری نسبت به گذشته می بینند و دعایش را به جان 

برادر شهید شهردار می کنند.
البته نگاه شهردار جوان به معضل زباله به همین جا ختم نشد، 
بلکه وی در تلاش است میزان خروجی زباله ها از منازل را کم 
کند و به همین منظور طی توافق نامه ای با آموزش و پرورش، 
در تلاش است به دانش آموزان آموزش دهد تا زباله های خود 
زباله  تفکیک  سازی،  فرهنگ  با  و  کنند  مدیریت  خانه  در  را 
با قرار دادن چهار کیوسک  انجام دهند و همینطور  از مبدا  را 
این  در  موثری  گام  تر در سطح شهر  از  زباله خشک  تفکیک 
با  را  زمینه  این  در  تر  بزرگ  و  اصلی  قدم  اما  برداشت؛  زمینه 
از  رجایی  که  برداشت  توان  می  کارخانه کمپوست  اندازی  راه 
میز  پای  را  گذار  توانست سرمایه  و  برآمد  نیز  این مهم  عهده 
مذاکره بیاورد و قرارداد نیز جهت احداث کارخانه کمپوست در 

شهرستان لنگرود منعقد گردد.
با  توانسیم  سالها  از  بعد  داشت:  اظهار  خصوص  این  در  وی 
کمک فرماندار محترم شهرستان لنگرود و با محوریت شورا و 
شهرداری لنگرود و به همت و تلاش نماینده محترم شهرستان 
لنگرود مقدمات ساخت کارخانه کمپوست به ظرفیت 250 تن 
زباله در روز را فراهم کنیم. برای این مهم زمینی به رایگان در 
اختیار سرمایه گذار قرار داده شد و بناست با سرمایه گذاری 15 
میلیارد تومان، کارخانه تا دهه فجر سال 97 آماده بهره برداری 
گردد. این اتفاق ارزشمند هم در مسیر اشتغال زایی و هم در 
مسیر حل مشکلات زیست محیطی یک حرکت بزرگ است که 

موجب رضایتمندی مردم را در پی خواهد داشت.
اقدامات شهردار لنگرود اشاره کنیم،  اما اگر بخواهیم به سایر 
باید به آسفالت 110 هزار متر مربع از معابر و محلات در همین 
شش ماه حضور، اشاره کرد که برخی از آنان مثل کاسه گر محله 
و انزلی محله به اذعان خود اهالی، در سی سال گذشته آسفالت 
نشده بودند و یا دیواره چینی رودخانه اصلی شهر به طول هزار 
متر که ظرف سه ماه )آنهم در فصول پاییز و زمستان( انجام 
شد. همچنین لنگرود در بحث روشنایی معابر ضعف عمده ای 
داشت که به همت شهردار جوان در حال برطرف شدن است. 
واحد فضای سبز شهرداری تا پیش از این فقط کار نگهداری 
را برعهده داشت ولی امروز حدود سه کیلومتر فضای سبز در 
حاشیه خیابان ها و محلات ایجاد کرده است. شهردار لنگرود 
اصلی  خیابان  وسط  های  گذاری  پالت  از  مردم  فهمید  وقتی 
آوری  جمع  دستور  هوشمندانه  اقدامی  در  اند،  ناراضی  شهر 
پذیرد.  صورت  سهولت  به  مردم  مرور  و  عبور  تا  داد  را  آنان 
شهردار لنگرود همچنین در طرح جدید باغ ملی، فضای ورزشی 
ساماندهی  و  کودکان  و  سالمندان  برای  فضایی  تفریحی،  و 
مناسب تری  فضای  تا  گرفت  نظر  در  آن  اطراف  در  تاکسی 
اتفاقی  چنین  نظیر  و  گردد  مهیا  لنگرودی  خانواده های  برای 
با  فقط  جوان  اما شهردار  داد.  رخ  نیز  فجر  و  آزادی  پارک  در 
و  زلزله  بلکه  کند  نمی  نرم  پنجه  و  دست  ابگرفتگی  بحران 
همین  برای  است،  متصور  همیشه  منطقه  این  برای  نیز  برف 
وی ابتدا به مناسبت روز ایمنی در برابر زلزله و کاهش بلایای 
با همکاری  زلزله  برگزاری نخستین همایش  به  اقدام  طبیعی، 
اعضای جمعیت هلال احمر، آموزش  و پرورش و بهزیستی کرد 
و سپس برای مقابله با برف، ستاد بحران شهرداری لنگرود نیز 
پنج اکیپ ثابت و سیار در نقاط مختلف شهر مستقر کرد تا به 

مردم خدمت رسانی کنند. 
سید  محور  حول  توان  می  را  زیادی  نکرده  و  کرده  کارهای 
مهدی رجایی شهردار لنگرود نوشت، اما مهم این است شهردار 
بوروکراسی  و  ضعیف  اداری  سیستم  در  ذوب  جای  به  جوان 
توان  از  شود  می  امورات  ماندن  ابطر  باعث  که  آن،  نامربوط 
کلید  را  اقدامات جدیدی  تنها  نه  و  بهره گرفت  مدیریتی خود 

زد بلکه امورات روی زمین مانده زیادی را در حرکت انداخت.
در پایان بخشی از دل نوشته شهردار جوان را مطالعه نمایید:

شهر خوب ساختنی است نه یافتنی، من و شما چه سهمی در 
شهر  داریم؟!  وآرام  سالم  زیستن،  قابل  خوب،  شهری  ساختن 
از  را در دل دارد عاری  احترام و مهر شهروند   ، لنگرود عزت 
خشونت لفظی، فیزیکی و اداری است. در شهر لنگرود آرزوهای 
ما حق جایگاه شهروندی را پاس داشته و هوا، محیط زیست 
پاک، شهروند مسئول، فرهنگ ترافیکی، مبلمان شهری، هویت 
ورزش،  آسایش،  برای  اقلیمی خاص  اسلامی،  ایرانی  معماریِ 
شادی، رفاه و توجه به حقوق معلولان، نابینایان و ضعفا را از 
نظر دور نداشته بنابراین همه چیز حساب شده و فکورانه است.

تجهیزات   : گفت  گیلان  استان  احمر  هلال  جمعیت  عامل  مدیر 
ارتباطی و لجستیکی دو رکن و عامل عمده برای پاسخگویی به 
نتایج  بررسی و  به  با توجه  آیند.  حوادث و سوانح به حساب می 
استان  احمر  هلال  جمعیت  موجود  وضع  از  شده   انجام  مطالعه 
گیلان درشش ماه اول  سال 1395 ،پوشش و  فراگیری  ارتباط 
رادیویی  در سطح استان ، تنها 30 درصد  وجود داشت که با طرح 
با  و  فوری،   برنامه  یک  اجرای  قالب  در  گذاری  هدف  و  ریزی 
مساعدت و مسئولین کشوری و استانی ، با تهیه  و تجهیز امکانات  
و ملزومات ارتباط رادیویی  ،حدود 70 درصد استان گیلان تحت 
پوشش ارتباطات بی سیم قرار گرفت . و 30 در صد باقیمانده نیز با 
نصب دکل های تقویت کننده در دو نقطه از استان، پوشش ارتباط 
بیسیم جمعیت هلال احمر در سطح استان گیلان بصورت مستقل  

به 100درصد خواهد رسید. 
مهدی ولی پور  با اشاره به عقد تفاهم نامه های  همکاری ،برای  
عضو  سازمانهای  کننده  تقویت  های  ،دکل  از  مشترک  استفاده 
تحت  استان  سطح  تمامی  افزود:اکنون  نجات  و  امداد  کارگروه 

پوشش ارتباط بی سیم قرار دارد. 
سیستم  به  مجهز  پیشتاز   استان  بعنوان  کرد:گیلان  تصریح  وی 
استان کشور  تنها هفت  ارتباط  دیجیتال در سطح کشور است و 
به این سامانه مجهز خواهند شد .امکان اتصال مستقیم به شبکه 
ارتباطی کشور ،امکان برقراری شبکه اینترنتی از طریق این سامانه 
امکان  حادثه،  درمحل  مستقر  عملیاتی  های  واحد  برای  ارتباطی 
ایجاد شبکه تلفن  ثابت  ضبط کلیه مکالمات واحدهای عملیاتی، 
برروی بیسم ،برخورداری از سیستم موقعیت یاب جهانی )جی پی 
،از  سرما  برابر  در  بادوام   و  مقاوم  تغذیه  منبع  و  باطری  و  اس( 
سرعت  و  کیفیت  در  که  بوده  تجهیزات  این  منحصر   ویژگیهای 

امدادرسانی نقش بسزایی خواهد داشت.
 مدیر عامل جمعیت هلال احمر گیلان درپایان گفت:جمعیت هلال 
احمر گیلان دراجرای طرح ملی تسهیلات سفرهای نوروزی سال 
97  در 40 پایگاه  امداد ونجات و پست ایمنی و سلامت با تمام 
نوروزی، خدمات  مسافرین  به  عملیاتی خود  و  لجستیکی  ظرفیت 

رایگان ارایه خواهد نمود .

فرماندار شهرستان مرزی بندر آستارا گفت: روابط 
عمومی، پارکینگ نیروهای از رده خارج نیست و 
مدیری موفق است که بتواند از یک فرد توانمند و 

پویا در این حوزه بهره بگیرد.
های  عمومی  روابط  نشست  در  رنجکش  یونس 
دستگاه های اجرایی شهرستان آستارا اظهار داشت: 
روابط عمومی  اجرایی، حوزه  مدیران دستگاه های 
را پارکینگ نیروهای از رده خارج نبینند، بلکه کار 
ظریف  و  ارزشمند  بسیار  حوزه،  این  شده  تعریف 
است و مدیری موفق خواهد بود که روابط عمومی 
توانمند تر از خود در این حوزه بکار بگیرد و همچنین 
از مدیران می خواهم به نقش روابط عمومی ها واقف 
باشند، آنها نقش هماهنگ سازی وظایف سازمانی 
دستگاه مربوطه را با مردم دارند، روابط عمومی مشاور 
ارشد حوزه اجرایی شماست و مدیران روابط عمومی 

باید خلاق ترین آدم ها در دستگاه ها باشند.
وی با اشاره به نقش روابط عمومی در دستگاه های 
سازی  برجسته  عمومی،  روابط  کار  گفت:  اجرایی 
رسانه ای فعالیت های سازمان مربوطه و ارتباط آن با 
جامعه هدف است که نقشی بسیار حایز اهمیت است 
و مدیر ارشد سازمان باید بتواند از این ظرفیت رسانه 

ای بهره مندی لازم را داشته باشد.
مطالبه گر  باید  رسانه ها  داد:  ادامه  آستارا  فرماندار 
باشند، دستگاه های اجرایی هیچگونه ممنوعیتی بابت 
اطلاع رسانی از برنامه های خود ندارند، چیزی به نام 
محرمانه نداریم، همه چیز باید شفاف با مردم در میان 

گذاشته شود و این سیاست دولت است.
وی خطاب به مدیران دستگاه های اجرایی شهرستان 
گفت: اگر تا الان روابط عمومی نداشته اید، از بین 
را  توانمندی  رابط  انگیزه،  دارای  و  خوشفکر  افراد 
انتخاب کنید ما نیز تلاش می کنیم در ابتدای سال 
آینده یک کارگاه آموزشی جهت توانمندسازی آنها 

برگزار نماییم.
آستارا  در  زیادی  های  ظرفیت  اینکه  بیان  با  وی 
نهفته است، گفت: تنها شهرستانی هستیم که هر 
و  صدا  سازمان  یعنی  حاکمیتی  رسمی  رسانه  دو 
سیما و خبرگزاری جمهوری اسلامی در آن صاحب 
دفتر مستقیم هست، در کنار آنها هم رسانه های 
مکمل حضور دارند، رسانه های بخش خصوصی و 
نیمه دولتی مثل خبرگزاری های ایسنا، فارس، مهر، 
تسنیم، شبستان و یا رسانه های مکتوب که تعداد آنها 
در شهرستان قابل توجه است، علاوه بر اینها امروزه 
با وفور شبکه های اجتماعی مواجه هستیم که سرعت 
انتشار اخبار را بسیار افزایش داده اند و خوشبختانه 
در آستارا هم تعدادشان کم نیست و مورد توجه هم 

قرار دارند.
فرماندار آستارا تأکید کرد: با همه این احوال سه مولفه 
مهم خبری یعنی سرعت، دقت و صحت در رسانه 
های بخش حاکمیتی به درستی اجرا می شود و هرگز 
اعتبار خبر را قربانی سرعت عمل نمی کنند، از همین 

رو به نسبت سایر رسانه ها قابل اعتماد ترند.
چالش های  بیان  با  باید  رسانه ها  کرد:  اضافه  وی 
بکشاند،  پاسخگویی  سمت  به  را  مدیران  موجود، 
موضوعات باید برجسته سازی شود تا راه حلی برای 

برون رفت از آن پیدا کرد.
وی افزود: در واقع فضاسازی های منفی علیه مدیران 
بخاطر خلا اطلاع رسانی است، این ضعف ساختاری 
و جامعه  مردم  با  نتوانسته  است که  خود دستگاه 
این  از  باید تلاش  برقرار کند که  ارتباط  مخاطب 

ظرفیت استفاده  کند.
به گفته ی رنجکش؛ کار دولت بر روال شفاف سازی 
است و تاکید می کند هرچه هست با مردم در میان 
بگذارید، حال با توجه به مجموعه ظرفیت هایی که 
در شهرستان وجود دارد اگر محرومیت ها ادامه یابد 

مقصر مدیران دستگاه های اجرایی هستند.
وی تأکید کرد: از سال آینده همه دستگاه ها باید 
یک نفر را به عنوان روابط عمومی معرفی کنند در 
واقع دستگاه ها خدمات خودشان را مطرح نمی کنند 
بلکه کارکردهای دولت را منعکس می نمایند و اگر 
خللی وجود دارد ضعف سیستم است، سیستمی که 
خود شما مدیر آن هستید، چرا که دولت هزینه های 
اجرائی اش را پرداخت کرده است، بنابراین مراودات 
رسانه ها با دستگاههای اجرایی بستگی به نگرش 

مدیران دارد.
مدیران  برخی  نشست  این  در  است،  گفتنی 
از  جلسات  بودن  محرمانه  از  اجرایی  دستگاه های 
مورد  که  دادند  اطلاع  خود  ارشد  مدیران  سوی 
اعتراض رسانه ها قرار گرفت؛ برخی مدیران دیگر 
نیز نبود نیروی انسانی کافی در دستگاه های مربوطه 
را دلیل عدم معرفی فردی به عنوان روابط عمومی 
اعلام کردند و گفتند: روابط عمومی های ما هم  
روابط عمومی هستند هم حسابدارند و هم گاهی 

حتی خدمتکار.

شهر خوب ساختنی است نه یافتنی
خبر

: ــتان گیلان   اس مدیر عامل جمعیت هلال احمر 

گیلان، جزء هفت استان پیشتاز کشور درحوزه ارتباطات رادیویی امداد و نجات



 شعور اجتماعی، 
ورتی فراموش شده ضر

تالاب را به محدوده 
منطقه ملحق کنید
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ورزشــی  . اجتماعی  نامه  دوهفته 

 نیمه دوم اسفند ماه 1396
 سال دوم
ــورای فنی میراث فرهنگی؛ شماره 16 تایید ش با 

تغییر کاربری عمارت  مجــوز 
به موزه  رفیع  خلیل 
مشروطه صادر شد

ایرانی: بانوی  نامی  در رشــت در همایش چهره هــای  یونســکو  برنامه های  فاطمه قدیمی مدیر 

در جلسه شورای فنی میراث فرهنگی گیلان، طرح مصوب شورای شهر رشت مبنی 
بر تغییر کاربری ساختمان اداری شورای شهر رشت )عمارت میرزا خلیل رفیع( به خانه 
مشروطه ارایه و این کمیته ضمن موافقت با چنین تغییر کاربری، صدور مجوز برای ایجاد 

موزه مشروطه را تصویب کرد.
رئیس شورای شهر رشت گفت: روز گذشته بیستم اسفند ماه و در جلسه شورای فنی 
میراث فرهنگی گیلان، طرح مصوب شورای شهر رشت مبنی بر تغییر کاربری ساختمان 
اداری شورای شهر رشت )عمارت میرزا خلیل رفیع( به خانه مشروطه ارایه و این کمیته 
ضمن موافقت با چنین تغییر کاربری، صدور مجوز برای ایجاد موزه مشروطه را تصویب 

کرد.
سید امیر حسین علوی افزود: طرح دوفوریتی نه تن از اعضای محترم شورا، مبنی بر تغییر 

کاربری خانه میرزا خلیل رفیع، نخستین شهردار رشت و از مشروطه خواهان بنام گیلان 
به خانه مشروطه در جلسه 2۸صحن شورا مصوب شد.

وی ابراز کرد: این طرح که پیشتر در حضور دکتر طالبیان، معاون سازمان میراث فرهنگی 
و صنایه دستی کشور نیز مورد تایید و موافقت قرار گرفته بود، در صحن شورابه تصویب 
رسید. با این حال فرمانداری به مصوبه شورا اشکال شکلی و نه قانونی وارد نمود مبنی بر 

اینکه این موصوبه نیازمند اخذ مجوز از مراجع ذی صلاح می باشد.
وی اضافه کرد: در جلسه روز گذشته کمیته فنی میراث فرهنگی گیلان -که هر دو ماه 
یکبار با حضور اساتید و مسئولان میراث کشور برگزارمی شود- این طرح مجدد مورد 
بررسی قرار گرفت و با توضیحات و دفاعیه نماینده شورا در پیگیری امور بناهای میراثی، 

طرح تغییر کاربری خانه میرزا خلیل مصوب شد.

 در تاکسی کنار دست راننده نشسته ای و قصد داری 
مقصد کوتاهی را در داخل شهر به نقطه ای دیگر 
بروی که ناگهان صدای زنانه ای از صندلی عقب 
ماشین به شکل هراسان و معترضانه ای تقاضای 
توقف تاکسی را می کند و پیاده می شود. دو مرد 
عقب ماشین به یکدیگر و راننده نگاه می کنند و می 

زنند زیر خنده و می گویند این دیوانه دیگر که بود!
روایت فوق، گوشه ای تلخ از وقایع ناهنجاری است 
که از تاکسی و مترو گرفته تا کوچه و خیابان، هر کدام 
از ما چندین بار با آن مواجه شده ایم. متلک ها و الفاظ 
سکسیستی، آزار و تماس فیزیکی و حرکات ناملایم 
با جنسیت مونث  ندارد یک فرد  امکان  دیگر که 
حداقل یکبار در طول روز با آن مواجه نشود و این 
مسئله زنگ خطری از عدم رعایت حقوق شهروندی 
و به دست فراموشی سپرده شدن شعور اجتماعی در 

جامعه ما را به صدا در می آورد.
ماجرا به حدی زننده شده که دیگر سکوت جایز 
نیست و گروه هایی خودجوش در فضای مجازی 
با انتشار پوسترهایی با مضمون ›به بدن من دست 
نزن‹، ›جای من مساوی جای تو‹، ›متلک انداختن 
تفریح نیست جرم است‹، ›تو سرگرم میشوی من 
آزار می بینیم‹ و ... تحرکات خوبی را در راستای آگاه 
سازی اعضای جامعه نسبت به پایمال شدن کمترین 
حقوق دختران و بانوان آغاز کرده اند. متاسفانه بدلیل 
عدم رویکردهای مثبت اجتماعی، افراد به هر کاری 
دست می زنند تا مورد توجه قرار بگیرند و حال این 
مسئله به قصد تفریح جلوه می کند که دیگر هم 
ربطی به بدحجاب یا باحجاب ندارد بلکه مهم از 
دست رفتن ارزش های اخلاقی در جامعه است که 
به نوعی عادت تبدیل شده و افراد در مواجهه با آزار 
دیدن شخصی نه تنها اعتراض نمی کنند بلکه به 

سادگی از کنار آن می گذرند.
اما نکته ای دیگر اینکه در میان افراد خاطی، هم فرد 
مسن دیده می شود و هم طیف جوان و متاسفانه 
تعدادشان کم هم نیست. آن ها باید این مهم را هم 
در نظر بگیرند که واکنششان در برابر چنین رفتاری در 
قبال خواهر، مادر و عزیزان خودشان چه خواهد بود؟ 
آیا غیر از آن است که بلافاصله رگ غیرتشان باد می 
کند و زمین و زمان را برای محکومیت این اتفاق به 
هم می بافند و اعمال بیمارگونه خود در برابر عزیزان 

سایرین را فراموش می کنند!
امیدواریم از طریق بستر قدرتمند رسانه ها و خصوصا 
همراهی سازمان های مردم نهاد، این زاییده زشت 
جامعه ما کمرنگ تر شود تا افراد خاطی به اقدامات 
هر چند بزعم خود تفریحی اما دارای بار حقوقی پی 

ببرند و امنیت اجتماعی بدین طریق پایمال نگردد.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی خواستار الحاق 
تالاب انزلی به محدوده این منطقه به منظور امکان 

کمک برای نجات آن شد.
به گزارش ایرنا، رضا مسرور پنجشنبه شب در آیین 
اختتامیه جشنواره تالاب دوخان در این منطقه با 
بیان این که نام انزلی از تالاب ریشه گرفته و با 
تالاب گره خورده متذکر شد:تالاب انزلی حال و روز 
خوشی ندارد و کار دیگر از حد شعار و حرف گذشته 

و نیازمند اقدامات عملیاتی موثر است .
انزلی  تالاب  بحرانی  وضعیت  بر  تاکید  با  وی 
خطاب به معاون سازمان محیط زیست حاضر در 
این مراسم گفت:پیام ما را به مسئولان عالی رتبه 
سازمان و کشور برسانید که همان نگاه به دریاچه 

ارومیه را به به تالاب انزلی داشته باشند.
وی ضمن ابراز تاسف از حال و روز ناخوش تالاب 
انزلی و ورود انبوه رسوبات و پسابها و پسماند به 
آن افزود: تالاب به ما ارث رسیده است و آیندگان 
از ما خواهند پرسید بر سر این تالاب بی نظیر چه 

آوردید .
وی با تاکید بر لزوم عملیاتی شدن احیای تالاب و 
استفاده خردمندانه از آن خواستار الحاق تالاب به 

محدوده این منطقه شد.
مسرور ، تالاب را منبع ذخایر ماهیان خاویاری و 
استخوانی دریای خزر و منطقه موثر گردشگری 
عنوان و تصریح کرد:مشکلات تالاب نظیر ورود 
باید  که  یافته  شدت  انقدر  ها  الاینده  و  رسوبات 
کار عملیاتی جدی در رابطه با مدیریت اکولوژیک 

تالاب صورت بگیرد .

یادداشت

خبر

همایش های  مرکز  در  که  ایرانی  بانوی  نامی  های  چهره  همایش 
بین المللی صدا و سیما برگزار گردید »ثریا شارقی« معاون امور بانوان 
شورای  مجلس  نماینده  چنارانی  هاجر  تهران،  استانداری  خانواده  و 
مجلس،  خارجی  سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  و عضو  اسلامی 
سیده فاطمه ذوالقدر نماینده مجلس شورای اسلامی،دبیر کمیسیون 
جوان  هنرمند  و  مجلس  زنان  فراکسیون  رئیس  نایب  و  فرهنگی 

کشورمان »شبنم قلی خانی« حضور داشتند.
به گزارش خط اول فاطمه قدیمی حرفه دراین همایش ضمن تبریک 
روز زن اظهار داشت: بانوانی که الگویی همانند حضرت فاطمه زهرا 
)س( را سرمشق خودشان قرار دادند و ثابت کردند که در هر زمانی 
و هر مکانی جز عشق به فاطمه و فاطمه بودن مسیر دیگری را نمی 

شناسند.
مدیر برنامه های یونسکو در شهر خلاق رشت در خصوص چیستی 
و فواید شبکه شهرهای خلاق دنیا گفت: 77 کشور، 1۸0 شهر در 
شبکه ای به نام شبکه شهرهای خلاق در هفت محور خلاقیت کنار 

هم آمده اند.
راستای  در  آرمانگرایانه  و  آفرین  تحول  عنصری  را  خلاقیت  وی 
به رشد  با توجه  امروزه  پیشرفت جوامع بشری عنوان کرد و گفت: 
جمعیت، محدودیت منابع و از سوی دیگر رشد و توسعه علم و فناوری، 
آرمانگرایانه در راستای  آفرین و  به عنوان عنصری تحول  خلاقیت 
پیشرفت جوامع بشری شناخته می شود و باید از این عنصر به عنوان 
عامل برتری شهرها و کشورها بر یکدیگر یاد کرد که می تواند زمینه 
ساز رشد و ظهور ظرفیت های نهفته در پهنه های مختلف جغرافیایی 

و رشد اقتصادی و فرهنگی باشد.
قدیمی با بیان اینکه خلاقیت امروزه دریچه های جدیدی را به روی 
انسان باز می کند افزود: این خلاقیت می تواند در سبک زندگی افراد 
به کار گرفته شود و یا در کسب و کار و آموزش و فرهنگ سازی 
لحاظ شود. می تواند در سیاست گذاری شهری و یا ملی دیده شود 
و یا با تعامل و رسیدن به زبان و منافع مشترک میان ملل مختلف 
به کار گرفته شود. اما در همه حالات نمی توان از نقش بانوان در 
تحقق اهداف دیپلماسی مبتنی بر خلاقیت چشم پوشید. ضمن آن که 
اقلیم و همینطور سبک زندگی جوامع نیز در نحوه بروز این خلاقیت 

تاثیرگذار است.
وی ادامه داد: دیپلماسی مبتنی بر خلاقیت می تواند آینده جوامع را 
تحت تاثیر قرار دهد و پایه گذار بسیاری از سیاست ها و روابط بین 
کشورها باشد و حتی مانع از بسیاری از جنگ و کشتارها شود. وی با 
تاکید بر اینکه با نگاهی خلاقانه می توان بسیاری از محدودیت ها را 
تبدیل به فرصت کرد، افزود: تعریف منافع مشترک بر پایه خلاقیت و 
ایجاد فرصت های مکمل بین جوامع، تبادل تجربیات خلاقانه شهرها 
و کشورها، تشکیل مجامع جهانی و تعریف ظرفیت های اقتصادی 
مشترک و نوآورانه و همچنین حفظ و ترویج و صدور فرهنگ های 
اصیل جوامع مختلف نمونه هایی از مواردی است که جایگاه خلاقیت 

را در آینده حیات بشر نشان می دهد.

قدیمی ادامه داد: با محدودیت منابع تجدید ناپذیر و منابعی که تجدید 
تکیه  به سمت  ناگزیر  بشر  دارد  نیاز  زمان  سال  ها  میلیون  به  آنها 
پیدا  ارائه خدمات خلاقانه سوق  یا  و  تولید  از  درآمدهای حاصل  بر 
صنایع  خلاقانه،  های  معماری  با  تاریخی  ابنیه  امروزه  است.  کرده 
دستی منحصر به فرد هر خطه، خوراک های خلاقانه و نظایر آن، 
ظرفیت های کم نظیری را برای ایجاد درآمدهای پایدار، کارآفرینی و 
ایجاد اشتغال، جذب گردشگر و رونق صنعت گردشگری و به تحرک 
درآوردن چرخه اقتصادی در سطح محلی، ملی و حتی فرا ملی ایجاد 

نموده است.
شهر  کرد:  عنوان  رشت  خلاق  شهر  در  یونسکو  های  برنامه  مدیر 
خلاق، متشکل از طبقات و انسان های خلاق است که با ایده های 
نو و فرصت سازی از ظرفیت های موجود، راهگشای مشکلات امروز 
جوامع می شوند و در چنین شهرهایی، طبقه خلاق ضمن آن که 
فرصت تحقق ایده های منطبق با واقعیت خود را به دست می آورد 

مسئولیتی خطیر را به دوش می کشد.
صنایع  ادبیات،  رسانه،  شناسی،  خوراک  را  خلاقیت  محورهای  وی 
دستی، طراحی، هنرهای آئیینی ، هنرهای نمایشی و موسیقی برشمرد 
و گفت: از سال سال 2009 برای اولین بار تعدادی از شهرها به این 
شبکه پیوستند. وی خاطرنشان کرد: ایران دو شهر خلاق ثبت شده در 
شبکه جهانی شهرهای خلاق یونسکو دارد اصفهان در حوزه صنایع 
دستی و رشت در حوزه خلاقیت خوراک که در سال 2015 به این 

شبکه اضافه شده اند.
مدیر برنامه های یونسکو در شهر خلاق رشت ضمن امیدواری برای 
پیوستن شهرهای بیشتری از ایران به شبکه خلاق دنیا افزود: انتظار 
می رود در سیاست گذاری های کلان با توجه به جایگاه خلاقیت، 

برنامه ریزی های ویژه ای با در نظر گرفتن مقام بانوی ایرانی، برای 
دو شهر  این  واقع  در  که  چرا  بگیرد  ایران صورت  شهرهای خلاق 
نماینده ایران در شبکه جهانی شهر های خلاق یونسکو هستند و می 
توانند در آینده اقتصادی شهرها و روابط بین الملل ایران به خوبی 

ایفای نقش کنند.
قدیمی با تاکید بر اینکه همه ما مفهوم خلاقیت را می  دانیم ادامه داد: 
رویداد مفیدی که در این زمینه اتفاق می افتد این است که دیدگاه و 
زمینه ای مبتنی بر توسعه اقتصادی ایجاد می کنند. قدیمی با ذکر نام 
مقدس نظام جمهوری اسلامی ایران از مهمانان خواست تا به افتخار 
نظام جمهوری اسلامی و پرچم کشورمان قیام کنند. وی تاکید کرد: 
امروز زمانی است که تمام دنیا برای ایران به پا می خیزند این به دلیل 
رویکردهای جدیدی است که در عرصه دیپلماسی فرهنگی مان به 

وجود آمده است.
مدیر برنامه های یونسکو در شهر خلاق رشت ابراز خرسندی از تداوم 
توسعه دیپلماسی بر مبنای خلاقیت در این دوره را اعلام و در خصوص 
اینکه »خلاقیت« چگونه می تواند ادامه دار باشد تشریح کرد: ما در 
دیپلماسی خلاقیت طبقه ای به نام طبقه خلاق داریم این طبقه خلاق 
،همان ایده خلاق است که توسط کارآفرینان ما برای توسعه فرهنگی 

هنری و اقتصادی با اسم کارآفرین ایرانی به کار برده شده است.
وی عنوان کرد: دیپلماسی مبتنی بر خلاقیت می تواند آینده جوامع را 
تحت تاثیر قرار دهد و پایه گذار بسیاری از سیاست ها و روابط بین 
کشورها باشد و حتی مانع از بسیاری از جنگ و کشتارها شود. وی 
ادامه داد: طبق آخرین سرشماری 77 میلیون نفر در ایران زندگی می 
کنند که تعداد مردان تنها 500 هزار نفر بیشتر از تعداد زنان بوده و 
دارای 24 میلیون خانوار می باشد که این نشانگر نقش مستقیم زنان 

در خلاقیت در حوزه خانواده است. وی ضمن اشاره به این موضوع که 
بانوان ایرانی از دیرباز دوشادوش مردان گام برداشته اند و در اقتصاد 
خانواده به طور مستقیم نقش آفرینی کرده اند تشریح کرد: در موارد 
و  تعداد صنایع  و  بوده  با خلاقیت  توام  آفرینی  نقش  این  پرشماری 

هنرهای دستی ایران گواهی بر این مدعاست.
ارزشمند  های  میراث  انتقال  در  بانوان  نقش  اینکه  بیان  با  قدیمی 
اجتماعی به ارث رسیده از گذشتگان به نسل آتی، کتمان ناپذیر است، 
افزود: خلاقیت بانوی ایران در کنار پاکدستی موید این موضوع است 
که باید از ظرفیت های بانوان در سطوح مدیریتی بیش از پیش استفاده 

شود.
مهمترین  از  را  حاضر  مهمانان  توسط  ایده  بانک  کردن  وصل  وی 
همچنین  و  خلاق  شهر  شبکه  گفت  و  دانست  شبکه  این  اهداف 
شهرداری رشت این آمادگی را دارد که به سه ایده برتر در مسابقه 

طرح »حامی بانو« جوایز نفیس اهدا کنند.
قدیمی تصریح کرد: علیرغم تبلیغات منفی علیه جنسیت زن که برای 
کشورعزیزمان ، توسط بیگانگان طراحی شده با تلاش مان ثابت کنیم 
که مواضع جنسیتی در ایران در هیچ یک از حوزه ها حکمفرما نیست 
بلکه در برخی موارد محدودیت ها باعث شده که زنان ما راه های پیدا 

کرده اند که این راه ها به هر دلیلی قابل دیدن نبودند.
مدیر برنامه های یونسکو در شهر خلاق رشت گفت: افتخار می کنم 
در حضور جمعی هستند که می توانند رتبه ایران در شاخص های 
توسعه زنان با محوریت کارآفرینی بر اساس توسعه فرهنگی اجتماعی 

اقتصادی در جهان را افزایش دهند.
وی ضمن ابراز خرسندی از حضور در این همایش که تحت عنوان 
کرد  اعلام  باشد  می  زنان  اشتغال  حوزه  در  آن  تاثیرات  و  خلاقیت 
بیشتر  اعتماد  با  و  بومی  های خلاقانه  ظرفیت  بر  تکیه  با  گفت:  و 
به توانمندیهای بانوان، در راستای رونق صنعت گردشگری و عرضه 
و  زنان  تاثیر  تحت  جوامع  بهتر  آینده  راستای  در  فرهنگ،  و صدور 

دیپلماسی خلاقیت گام برداریم.
مدیر برنامه های یونسکو در شهر خلاق رشت با بیان اینکه بانوان 
در بحث آموزش و فرهنگ سازی می توانند از محیط خانواده ایفای 
نقش خود را آغاز کنند، گفت: توان افزایی زنان، از طریق انتصاب در 
سمت های مدیریتی، حمایت از مشاغل خانگی، ایجاد فرصت های 
راه اندازی کسب و کارهای کوچک و توجه به صنایع دستی و فعالیت 
های خلاقانه زنان می تواند ضمن کمک به اقتصاد خانوارها، منجر به 

تحقق اهداف دیپلماسی خلاقانه شود.
قدیمی در پایان گفت: امید آن است با برنامه ریزی و پیگیری مسئولین 
مربوطه از نهادهای ذی ربط شاهد رشد و بالندگی بیش از پیش ایران 
اسلامی باشیم و با تکیه بر ظرفیت های خلاقانه بومی و با اعتماد 
بیشتر به توانمندیهای بانوان، در راستای رونق صنعت گردشگری و 
عرضه و صدور فرهنگ، گذشته و امروز درخشان مردمان این دیار ، 
در راستای آینده بهتر جوامع تحت تاثیر زنان و دیپلماسی خلاقیت 

گام برداریم.

موجب  جنگلی  های  چوب  دلنشین  عطر  که  میگویند  خودشان 
دلبستگی عمیقشان با چوب شده است . سیما ریاحی و حمیده جمالی 
که این روزها اولین نمایشگاه مشترکشان از دست سازه های خلاقانه 
شان با چوب را در کافی شاپ باکا برگزار کرده اند ، دو تن از بانوان 
با اراده گیلانی هستند که با اکتشاف نقش و نگارهای چوب ، خالق 
آثار هنری شده اند. هنگامی که در نمایشگاه قدم می گذارید متوجه 
خواهید شد که آنها حتی از قطعات به ظاهر دور ریختنی عبور نکرده 
اند و با استفاده بهینه از این قطعات و رنگ آمیزی به هنر آفرینی 

محصولاتی برای تزئینات دکور ی پرداخته اند.
منبع  و  گرفته  رونق  خانگی  کارهای  و  کسب  که  است  سالی  چند 
درآمدی برای خانواده ها محسوب می شود و زنان خلاق و هنرمند 
ایرانی عهده دار بخش عمده ای از کسب و کارهای خانگی هستند 
. شاید بسیاری بر این باورند که اره و رنده به دست گرفتن و سایش 
چوب ها به قدرت مردانه ای نیاز دارد و زنان برای این کارها ساخته 
نشده اند اما دختران نجار بسیاری چون سیما و حمیده ثابت کرده اند 
که قدرتمند هستند و می توانند با ظرافت دست هایشان به چوب ها 

فرم دهند.
در همین راستا به بهانه برگزاری اولین نمایشگاه دختران نجار برند 
چوب و چکال صفحه اینستاگرام تصمیم گرفتیم از مسیری که از ابتدا 

تا به اکنون طی کرده اند جویا شویم .
●از تحصیل تا علاقه ذاتی

حمیده جمالی در هنرستان رشته طراحی صنایع دستی خوانده است و 
این رشته را در گرایش هنرهای چوبی تا دوره کارشناسی در دانشگاه 
رشته طراحی صنایع  گوید  او می  است.  داده  ادامه  کاربردی  علمی 
دستی با رشته های سفالگری ، قالی بافی ، چوب ، نقاشی، عکاسی در 
ارتباط است اما هنر صنایع دستی در ایران با کشورهای دیگر تفاوت 
دارد . در ایران هنر صنایع دستی در گرایش چوب بیشتر معرق ، منبت 

کاری ، مشبک سازی و سازهای سنتی را شامل می شود .
آثار او پیش از این نمایشگاه در دوره تحصیلی اش در مجتمع خاتم 
الانبیا )ص( رشت به نمایش در آمد. هنگامی که عضو انجمن عکاسان 
بود ، کارهای هنری او با محوریت چوب و نقاشی در اولین نمایشگاه 
به نمایش در آمد و در دومین نمایشگاه در سال ۸7 آثار معرق و منبت 

کاری ، پیکرتراشی ، سازهای سنتی او دیده شد.
سیما ریاحی برخلاف حمیده جمالی ، رشته اش به هنر کار با چوب 
مرتبط نیست . او در دانشگاه به تحصیل در رشته شهرسازی پرداخته 

است و علاقه کار با چوب او را در این مسیر هدایت کرده است .
ریاحی سال ۸0 مدیر داخلی آموزشگاه هنری مهر و ماه در تهران بود 
که به واسطه آشنایی با زوج معرق کاری با چوب و بافت های آن آشنا 

شد و پله پله بالا آمد و تا فراتر از معرق کاری پیش رفت .
● آغاز یک همکاری مشترک

سیما ریاحی که ابتدابه صورت فردی آغاز به کار کرده و جرقه ایجاد 
برند چوب و چکال را زده است درباره چگونگی گام گذاشتن در این 
مسیر توضیح می دهد: سال 92 پس از اینکه با همسرم ازدواج کردم ، 
از تهران به رشت کوچ کردم . در همان ابتدا برای زیبایی محیط منزل 
، مصنوعات چوبی و دکوری درست کردم که این اقدام مورد استقبال 
دوستان و خانواده قرار گرفت و سفارش هایی از اقوام گرفتم . قاب 

اولین چیزی بود که درست کردم و بعد از آن یک جا شمعی .
تصمیم گرفتم که کارم را گسترش دهم اما از آنجایی که بومی رشت 
نبودم احساس می کردم نمی توانم با مشتریان ارتباط برقرار کنم اما 
حمایت های همسرم منجر به این شد تا کارگاه کوچکی را در جاده 
سنگر بگیرم . پس از آن برای فروش محصولات تصاویرشان را در 
صفحه اینستاگرام آپلود می کردم و مادر همسرم نیز در این راه به من 
کمک کرد و سبب شد تا دایره ارتباطی من با مشتریان بیشتر شود و 

سفارش بگیرم .
با   . آشنا شدم  خانم جمالی  با  که  هنگامی   : دهد  ادامه می  ریاحی 
همدیگر تصمیم گرفتیم یک نمایشگاه برگزار کنیم . ایشان پیشینه کار 
با چوب دارند و همکار خوب و علاقمندی برای من هستند . ایشان از 
انجام کارهای این چنینی هراس ندارند و به نظرم این موضوع برای 
یک خانم خیلی خوب است که تلاش می کند در اجتماع حضور یابد .

حمیده جمالی که 6 ماه است به خانم ریاحی ملحق شده است نیز 
توضیح می دهد: بعد چند سال وقفه بین درس خواندن ، به طراحی 
دکوراسیون داخلی روی آوردم و در رشته معماری تحصیل کردم . به 
تازگی با خانم ریاحی آشنا شدم و تصمیم گرفتیم ادامه مسیر را همراه 
شویم . پیش از کارهای من با چوب شامل معرق و منبت کاری بود اما 

در حال حاضر کارها تغییر کرده و به سمت طراحی دکوراسیون رفته 
است . پیش از این دست سازه هایم را از طریق اینستاگرام و تلگرام به 
فروش می رساندم و از آشنایان سفارش می گرفتم اما چون کارگاهی 

نداشتم نمی توانستم کارهای بیشتری را انجام دهم .
●طرح های ما ایده های خودمان است

درباره ایده و طرح های اولیه مصنوعات از دختران برند چوب و چکال 
می پرسم .

حمیده می گوید که طرح ها کپی نیستند و ما از نقوشی که روی چوب 
است تصویری به ذهن ما می رسد و با ایده خلاقانه منحصرانه آن را 

روی روی چوب پیاده می کنیم .
»چوب خاصیتی دارد که وقتی چوب را در دست می گیری ناخودآگاه 
از همه بافت های آن الهام های خاصی به ذهن روانه می شود« این 

را سیما اضافه می کند .
او توضیح می دهد که از محصولات خارجی ایده گرفته ایم اما تا کنون 
از طرحی کپی نکرده ایم زیرا دیگران هم مثل ما برای خلق یک اثر 
هنری وقت صرف کرده اند به همین دلیل علاقه ای نداریم که از 

الگوی کار دیگران استفاده کنیم.
● رضایت مشتریان

ریاحی که علاوه بر رشت مشتریانی از تهران و اصفهان دارد ، اظهار 
میکند مشتریان از کارها راضی بودند و در طول این مدت فقط یک بار 
مورد پسند مشتری واقع نشد و آن هم به این دلیل که اشتباه از من 

بود ؛ باید مشتری را با بافت چوب آشنا می کردم .
● مشاغل را زنانه و مردانه نکنیم

جمالی ادامه می دهد زمانی که به بعضی ها می گوییم ما کار نجاری 

انجام می دهیم برای آنها عجیب است که یک زن چگونه توانایی جابه 
جایی قطعات چوب را دارد .

ریاحی نیز تاکید میکند که هیچ کاری وجود ندارد که ما آن را به طور 
کامل زنانه یا مردانه بدانیم . از روز اول به علاقه خودم نگاه کردم و 
معتقدم اگر خلاقیت و علاقه داشته باشی می توانی از پس آن کار 

بر بیایی .
●آموزش و انتقال مهارت نجاری

ریاحی درباره انتقال دانش و مهارت خود به علاقه مندان این حرفه 
اظهار می کند : با این قضیه مشکلی ندارم . کار با چوب دو مشخصه 
اصلی دارد : علاقه و خلاقیت و بقیه مهارت ها جانبی هستند . چند 
بار در صفحه اینستاگرام چوب و چکال فراخوان دادم تا خانم های 
علاقه مند را برای همکاری جذب کنم اما باز خوردی نگرفتم . کسانی 
که در این راه ورود پیدا می کنند و قصد یادگیری دارند باید از کار با 

ابزارآلات نجاری نترسند.
●نیاز به حمایت های مالی و قانونی

حمیده جمالی می گوید در کنار سختی ها ، شیرینی هایی وجود دارد 
. ما به حمایت های مالی و مکانی برای فعالیت در داخل رشت احتیاج 
داریم چون کارگاه ما در جاده سنگر واقع شده و برای کار کردن باید 
مسافت طولانی را از رشت تا سنگر طی کنیم . رسیدن به قله موفقیت 

هدف ما است و مطئن هستم که به آن می رسیم .
ریاحی نیز اضافه می کند : هنوز به هدف نهایی نرسیده ایم و حمایت 
ها به برای رسیدن ما به هدف نهایی شتاب می دهد . وقتی خانمی 
وارد فضای نامتعارف نجاری می شود نیاز به یک سری حمایت ها 
دارد . نه اینکه تبعیض قائل شوند . حمایت های قانونی حق من است 
و دوست دارم داشته باشم و مجوز و پروانه کسب و کار بگیرم ، کارگاه 
را گسترش دهم و نیروهای بیشتری را جذب کنم و بتوانم آنها را بیمه 
کنم اما هیچ یک از این اتفاق ها نیفتاده است و ما همچنان با این 

مشکلات دست و پنجه نرم می کنیم  .
●کلام آخر

ریاحی در پایان صحبت هایش می گوید : بانوان ایرانی از هیچ کاری 
نهراسند و دنبال علاقه شان بروند؛ اگر با عشق و قدرت و علاقه ظاهر 
شوند هیچ تبعیضی نمی تواند مانع پیشرفت آنها شود . خیلی خوشحال 
هستم که دو خانم دیگر در رشت کار نجاری انجام می دهند البته 
سعادت دیدار با آنها را نداشتم . خوشحالم که زنان موفقی هستند و 
خیلی خوشحال تر می شوم که علاوه بر ما 4 نفر خانم های دیگری 

در هر رشته ای علاقه مند هستند مشغول به فعالیت شوند .
خوشحال هستم که در این راه حمایت های همسر و خانواده همسرم 
را داشتم و در پایان یک تشکر ویژه از مدیریت خوب کافی شاپ باکا 
دارم که برای چند روز یک طبقه از کافی شاپ شان را برای نمایش 

محصولات ما اختصاص داده اند .

 دیپلماسی مبتنی بر خلاقیت آینده جوامع را تحت تاثیر قرار میدهد

؛ بانــوان نجار گیلانی  با  گو  و  گفت 

مشاغل را زنانه و مردانه نکنیم

ایمان رنجکش 
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: بنفشه و سنبل ، نرگس و پامچال و گلهای رنگارنگ وحشی چونان نگین هایی در 
میان مخمل سبز طبیعت گیلان پدیدار می شوند.

‘گیله وا ‘ می وزد و شمیم بهاران را در جلگه و کوهپایه و دشت و جنگل پراکنده می 
سازد .

‘تی تی’ های صورتی و سپید درختان آلوچه و هلو بر نوک شاخسارها می شکفند.
چلچه ها و چی چی نی ها شادمانه برای لانه سازی و دانه برچینی به پرواز در می آیند 

و آوای شادمانه شان در آسمان به گوش می رسد.
گیلان این عروس زیبای پوشیده در حریر مه و شکوفه خود را مهیای فرارسیدن نوروز 

می کند .
کدبانوهای قبراق و سرزنده گیلانی از نیمه اسفند ‘خانه فوشور یا همان خانه تکانی 
را برای ‘ تازه سال ‘ آغاز می کنند و بر این باورند که باید تا چهارشنبه سوری خانه 
پاکیزه و مهیای بهار شود. خانه تکانی های گذشته چون امروز منحصر به استفاده از 
مواد شوینده و پاک کننده شیمیایی و کشیدن جارو برقی و مصرف هزاران لیتر آب 

برای شست و شو نبود.
زهرا علیزاده بانوی شاعر و ادیب گیلانی روایت می کند که ‘خانه فوشور’ از حدود 
15 روز مانده به نوروز آغاز می شد. ‘حصیر شوران’ یعنی شست و شوی زیراندازهای 
حصیری یکی از رسوم این ایام بود که به صورت دسته جمعی و با یاوری زنهای 
همسایه صورت می گرفت . حصیرها را در رودخانه می شستند و هنگام شستن ترانه 

های زیبایی را که سینه به سینه برایشان مانده بود می خواندند.
ظروف مسی و برنجی را با مشتی کاه و کلش و خاکستر می سابیدند و بعد می شستند.

در قدیم کدبانوها ، بعد از گرفتن گرد و غبار و تار عنکبوت از گوشه های سقف ، خانه 
را برای عید با گل و آهک رنگ آمیزی می کردند .دیوار اتاقها را آهک و کف خانه را 
گل تازه می زدند که به آن علاوه کردن می گفتند ، دور ایوان را نیز با گلی که از کناره 
رودخانه می آوردند به کمک جارو رنگین می کردند . اول از همه از “دودِ اتاق” شروع 

می شد، چون “کَلَه” – اجاق- در آن بود و تمام دیوارها وسقف اش، سیاه می شد.
بوته های بنفشه و پامچال و سنبل وحشی را از دل طبیعت به میهمانی خانه ها آورده و 

جلوی ایوان یا درون گمج های آویزان از جودهای دور ایوان می کاشتند.
تا چهارشنبه سوری باید خانه تکانی تمام و خانه آماده نوروز می شد.

سپس آستین بالا می زدند و به کار پختن شیرینی های محلی خرشه حلوا، شیرینی 
پادرازی، نان برنجی، نان نخودچی، باقلوا ، حلوا لابه لا)ضیابری( و پخت نان های 
گندمین و برنجی و خرفه و لاسو مشغول می شدند. بانوان برای عید گیس و دست و 
پایشان را حنا می گذاشتند. مادران به خرید پارچه های رنگین و گلدار می رفتند و برای 

بچه ها معمولا خود مادران یا خیاطهای محل لباس عید می دوختند.
بر سفره هفت سین قرآن و آینه ،کله قند و نبات، سبزه ، سنجد و سیب و سماق و سرکه 

و سکه و سیر و شیرینی های خانگی و میوه می گذاشتند.
قدح گلاب جزئی اساسی از سفره هفت سین بود که ابتدا کف دست مهمان می ریختند 

و سپس با تنقلات از او پذیرایی می کردند.
تنقلات سفره هفت سین تخمه های هندوانه و خربزه و کدو و برنج و عدس و سویای 
برشته شده بود.ذغال اخته و آلبالو و انجیر خشک را نیز خیس می داده و در کاسه های 

کوچک برای پذیرایی از مهمانان نوروزی می آوردند.
سفره هفت سین را حتما تا 9 روز پهن نگاه می داشتند و سپس برای انتقال برکت 
آن را در آغل می تکاندند. شبنم گیلانی روایت می کند که قبل از تحویل سال در 
سینی بزرگی که به آن مجمع می گفتند لاکو و حلوا و برنج و سبزه نوروز و قرآن می 
نهادند. همچنین با خمیر آدمکی درست می کردند به اسم ‘زاماگوده’ یا داماد که نشان 

نو شدن بود.
موقع تحویل سال ، درها را باز و چراغها را روشن نگاه می داشتند تا نور و سعادت به 
خانه ها راه یابد . در برخی نقاط گیلان بر این باور بودند که در لحظه تحویل سال آبها 
از حرکت می ایستند و هر کس لحظه سکون آب را دریابد ، هر مرادی که داشته باشد 
کامروا خواهد شد. زنی که معتقد بودند قدمش خیر است و به او “خانه دمج” یا ‘ خانه 
پازن ‘ می گفتند را به خانه دعوت می کردند . او نخستین کسی بود که در سال نو پابه 
خانه می گذاشت ، قرآن را باز می کرد و در حالی که پای راستش را در آستانه در قرار 
می داد سه بار،الله، محمد یا علی می گفت، قرآن را می بوسید و کمی آب در چارگوشه 
اتاق می ریخت و می گفت: ایشالا عروسی باشه، خوشی باشه، ثروت باشه، نگرانی 
نباشه. بعد، از سفره هفت سین مقداری شیرینی بر می داشت و با قیچی، کمی سبزه 
را می برید و درون کاسه ی آب می ریخت و از اتاق خارج می شد. برای قدردانی به 

او دیگی پر از برنج می دادند.
این زن را برای مراسم دیگری نظیر پختن آش نذری و پخت وپز عروسی ها هم 

دعوت می کردند و احترام زیادی برایش قائل بودند.
روزهای عید دید و بازدیدها رونق بسیار داشت . بنا به سنت کهن و دیرین ایرانیان، در 
ایام عید، کوچکترها به دیدن بزرگترهای خانواده می رفتند و بچه ها عیدی سکه ، حلوا، 

شیرینی، تخم مرغ رنگ شده می گرفتند.
بهار فصل خوبی برای پیوندهای زناشویی بود . عروسی هایی با ساز و نقاره که همه 

اهالی به آن دعوت بودند و عروسی پلا می خوردند .
خانواده های سوگوار را نیز فراموش نمی کردند و برایشان حنا و لوازم سفره عید و 

پیراهن نو برای از سیاه در آمدن می بردند.
در سیزدهمین روز بهار نیز همگان مهمان مادر طبیعت بودند و کار را تعطیل کرده و این 

روز را به گشت و گذار دسته جمعی با اقوام و دوستان می گذراندند.
فکر آزاد نویسنده و پژوهشگر گیلانی نیز از سنتهای کهن گیلان می گوید:بهار و نوروز 
در سرزمین گیل و دیلم با آیین های شادمانه ای چون ‘ نورزوزی خوانی و “عروسه 

گولی” همراه بود.
چند شب مانده به بهار دسته نوروز خوان ها که اغلب سه نفره بود در روستاها به راه می 
افتادند و’سرخوان’ می خواند: ‘فصل بهاران آمده، گل در گلستان آمده /مژده دهید ای 
دوستان ، نوروز سلطان آمده/ به حق سوره یاسین و عمران ،به حق حرمت آیات قرآن/

به حق آن تن شاه شهیدان ، بلا را دور از این خانه بگردان’
وی از روزهای نزدیک عید یاد می کند که با بوی نان “گندمین” و “خولفا نان” تهیه 

شده از آرد و کدو از خواب بیدار می شدند و صدای ساز و دهل می پیچید توی خانه.
آیین “عروسه گولی” از دیگر آیین های نوروزی بود .

“ساز زن” ، سرنا می زد و “همسرایان ” می خواندند :عروسَ گولی باوردیم، جان دیلی 
باوردیم )عروسِ گُل آوردیم ، جان و دل آوردیم( /عروس گولی همینه ، بیدینه چی 
نازنینه )عروس گل همینه ، ببین چه نازنینه (/نوروز تره مبارک ببه )نوروزت مبارک(

ساله نو مبارک .
نقش عروس ‘ نازخانم’ را پسر جوانی با تن پوش زنانه، شلیته و شلوار مشکی، پیراهن 
کوتاه رنگین ، جلیقه و پیشانی بند و روسری دور دوزی شده با آویزهایی از سکه ایفا 
می کرد . این نمایش آیینی یک نفر “سر خوان” داشت که آواز می خواند و کارگردانی 

می کرد.
جوان تنومندی نیز با صورتی سیاه شده از دوده ی ذغال و کلاهی شاخ دار نقش غول 

را بازی می کرد .
ناز خانم یا همان عروسَه گولیِ نشانه ی بهاره و غول، نشانه ی بدی وسرما و بد 

بختی بود.
“پیر بابا” یا همان عمونوروز مردی با ریش سفیدی از دُم اسب، چماقی در دست از ناز 
خانم در مقابل غول محافظت می کرد. سرخوان می خواند که نوروز تره مبارک ببه 

)سال نو مبارک(
نمایش ها که تمام می شد، زن خانه، چند تخم مرغ، کمی برنج و میوه و شیرینی درون 
کیسه “کول بار کش” می گذاشت که “بدنبال گروه از خانه ای به خانه ی دیگر می 

رفت و عیدی ها را جمع می کرد.”
جامعه شناسان ، آیین ها وآداب و رسوم هر ملت را سازنده عناصر فرهنگی جامعه و 
تنوع و گوناگونی آیین ها و آداب و رسوم را دلیل غنای فرهنگی یک جامعه می دانند.

بسیاری از آیین های سنتی محلی در گذر سالها و با تغییر شیوه زندگی کمرنگ شده یا 
به کلی از بین رفته است.اما نوروز همچنان مانده تا پیام نوشدن را به ما برساند.

جان جهانمان را با بهار تازه کنیم و چونان درخت بار دیگر جوانه بزنیم و شکوفا شویم .
گزارش: ایرنا؛ گیتی بابایی

تحلیل

بزرگ  انتخاب  »ایثار« 
انسان های بزرگ است

 مدیرکل ارشاد اسلامی گیلان، با اشاره به آیه »لنَْ تنَالوُا البْرَِّ حَتّی تُنْفِقُوا مِمّا تُحِبُّونَ«، ایثار را 
به معنی انتخاب کردن دانست و یادآور شد: انسان ها بزرگ نخواهند شد؛ مگر اینکه انتخاب های 

بزرگ انجام دهند.
فیروز فاضلی،مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان گیلان امروز 21 اسفند در آیین اختتامیه 
نخستین جشنواره فرهنگی و هنری ایثار که در مجتمع خاتم الانبیاء)ص( رشت برگزار شد، 
را مرور می کنیم می بینیم که  تاریخ  نظامی گنجوی، گفت: وقتی  روز حکیم  با گرامیداشت 

انسان های بسیاری آمدند و رفتند، اما برخی ماندگار شدند.
وی هنر را عامل مانایی و ماندگاری انسان ها در طول تاریخ دانست و افزود:هنرمندان همواره 

مورد تحسین و تشویق جامعه قرار می گیرند، زیرا هنرمندان گنج آفرین هستند.
ادبیات سهروردی،  پیوند »حسن«، »عشق« و »حزن« در  به  اشاره  این مسئول فرهنگی،با 

درد  او  برای  این شیفتگی  اما  آن می شود،  و شیفته  را می بیند  زیبایی  تصریح کرد: هنرمند 
می آفریند لذا هنرمند چشم حسن بین دارد و یک عاشق است و عشق حد فاصل حسن و حزن 

می باشد.
مدیرکل ارشاد اسلامی گیلان، جهان را زیباترین آفریده خدا و انسان را زیباترین مخلوق خدا در 
جهان دانست و خاطرنشان کرد: کسانی که در عرصه مدیریت فرهنگی کار می کنند باید قدردان 

شان و جایگاه هنرمندان باشند، زیرا هنرمندان سند و شناسنامه هویت ما هستند.
وی با بیان اینکه هنر »چگونه گفتن« است؛نه فقط »گفتن«، یادآور شد:فرهنگ ایرانی -اسلامی 
به زیبایی هر چه تمام تر در آثار نظامی گنجوی بروز و ظهور دارد و این شعار نامی مقدمه را با 
توحید و سپس مدح پیامبر)ص( آغاز می کند و معراج نامه را می سراید و در نهایت داستان خودش 

را می خواند؛گویی نظامی تفکر یک ایرانی مسلمان را طراحی کرده است. 

وسامی گیلان همیشه بهاره  نامه اعمال گــیلان در سال خر
نوروز که می آید هر کسی به فکر حساب و کتاب اعمال خویش در سالی که گذشت می افتد، 
بقال اجناس مغازه اش را، دانش آموز مشق های ننوشته اش را، ورزشکار مدال های گرفته و 
نگرفته اش را، سیاستمدار راست های نگفته اش را، عاشق دلهای شکسته اش را، مادر خاک 
های زیر فرشش را، مدیر امور بر زمین مانده اش را، خلاصه همه و همه چرتکه بر می داریم و 
حساب و کتاب می کنیم. شاید بهترین زمان برای چرتکه انداختن بر اوضاع سیاسی اجتماعی 
استان گیلان نیز الان باشد، الان که به پایان سال خروس رسیده ایم، فرصت خوبی است تا 
ببینیم در کارنامه اعمال گیلان چه نهاده شده؟ در این مقال مروری می کنیم به رویدادهای مهم 

خبری سال 1396 در استان گیلان تا جاودانه گردند.

سفر عیدانه روحانی به گیلان

پرزیدنت روحانی که یکی دو بار در اواخر سال 1395 سفرش به گیلان لغو شده بود این بار عزم 
خود را جزم کرد تا بار دیگر، به مانند سال 1394، برای عید دیدنی هم شده پای سفره هفت 
سین گیلانی ها بنشیند، اگرچه این سفر دو روزه طعم انتخاباتی نیز داشت، اما برکات فراوانی نیز 
برای استان گیلان به همراه داشت که از آن جمله می توان به افتتاح دو پست از اسکله های 
مجتمع بندری کاسپین منطقه آزاد انزلی به عنوان بزرگترین بندر ایران در دریای خزر و بزرگترین 
پروژه زیرساختی مناطق آزاد کشور و همچنین آغاز عملیات اجرایی احداث اسکله مارینا به عنوان 
بزرگترین اسکله گردشگری دریای خزر و بزرگترین آکواریوم و باغ خزندگان ایران و افتتاح و 

کلنگ زنی چندین پروژه ریز و درشت دیگر به دست وزرا اشاره کرد.

احیای ارتش سرخ پس از 30 سال

سپیدرود یکی از ریشه دارترین و محبوب ترین تیم های کشور است، بارها در نظرسنجی های 
مختلف بعد از استقلال و پرسپولیس و تراکتور، در ردیف پرطرفدارترین تیم های ایران قرار 
گرفته است، بعد از آقایی که در دهه 60 در فوتبال کشور داشت، به ناگاه با مدیریت ضعیف و نگاه 
سودجویانه، سپیدرود از سطح اول فوتبال کشور هر سال دورتر و دورتر شد تا اینکه حتی در دوره 
ای سر از لیگ استانی در آورد. باوجود اینکه به مدد همین هواداران بی شمارش توانایی بازگشت 
به اوج را داشت اما همان مدیریت ناکارآمد، با تزریق داروی خواب آور، سعی داشت همیشه آن 
را بی حال نگه دارد، تا اینکه از اوایل دهه 90 اراده بر این شد با مدیریتی جدید این تیم خوب به 
سطح اول فوتبال کشور باز گردد، دو سه سالی دست به دست شد و حرکت لاک پشتی را آغاز 
کرد اما مثل همیشه، کسانیکه آمدند یار نبودند، بلکه باری بودند بر دوش سپیدرود؛ از همین رو 
این بار بدون مالک و آقا بالاسر و تنها به مدد هواداران بی شمارش در یک روز به یاد ماندنی در 
تاریخ 26 اردیبشهت ماه 95 با غلبه بر بادران در حضور بیش از سی هزار تماشاگر در ورزشگاه 
عضدی رشت، از لیگ دوی فوتبال کشور به لیگ یک آمد و بلافاصله در یک روز خوب دیگر در 
تاریخ یازدهم اردیبهشت ماه 96 با غلبه بر نساجی مازندران، به آرزوی دیرینه خود رسید و ارتش 
سرخ گیلان تقریبا بعد از سه دهه لیگ برتری شد. اگرچه دعوای مالکیتی سپیدرود در لیگ برتر 
هم ادامه دار بود، اما بالاخره در دی ماه 96، جواد تن زاده از نخبگان و ثروتمندان گیلانی پایتخت 
نشین، با طی کردن مسیر قانونی مالک این تیم شد و ظاهرا این روزها با علی کریمی قصد دارد 
به ساحل آرامش برسد. درست در روزهایی که رقیب سنتی سپیدرود یعنی ملوان روزهای خوبی 
را با نادر دست نشان در لیگ یک سپری نمی کند تا جاییکه نادر امپراطور مجبور به استعفا شد.

رفتگر شورای رشت، معجزه هزاره سوم 
29 اردیبهشت ماه زمان برگزاری دو انتخابات مهم ریاست جمهوری و شوراهای اسلامی شهر و 
روستا بود، صرفنظر از انتخاب مجدد دکتر حسن روحانی به عنوان رییس جمهور ایران اسلامی 
که یک موضوع ملی است، در انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستای گیلان اتفاق بی 
نظیری رخ داد و آن انتخاب محمدحسن علیپور کسبخی، پاکبان پاکدست خیابان های شهر 
رشت به عنوان عضو جدید شورای اسلامی شهر رشت – آن هم با 1۸ هزار رای – بود که 
موجی بین المللی ایجاد کرد و تمام کارشناسان را شگفت زده کرد. وی مدعی بود تنها با یک 
میلیون تومان هزینه انتخاباتی )که عمدتا از سوی اقوام و آشنایان پرداخت شد( پای به عرصه 

رقابت گذاشت و توانست از کسانیکه هزینه های میلیاردی کرده بودند پیشی بگیرد. ناگفته نماند 
در انتخابات سال 96 بیش از 15 هزار و 49۸ نفر برای 1305 کرسی شورا در شهرها و روستاهای 

گیلان ثبت نام کرده بودند که 164 نفر انصراف داده اند و 257 نفر نیز رد صلاحیت گردیده اند. 
در انتخابات ریاست جمهوری نیز گیلانیان با مشارکت ۸3 درصدی، آمار قابل توجهی از خود 

بجا گذاشته اند که سهم روحانی در این بین بیش از هفتاد درصد آرا بود.

و ناگاه مهندس قهرمانی رفت
درحالیکه شایعات، خبر از رایزنی های شبانه مهندس روح الله قهرمانی چابک استاندار اسبق 
گیلان، جهت کسب کرسی شهرداری رشت می داد، ناگهان خبر تاسف باری منتشر شد، سه 
شنبه 9خرداد رسانه ها نوشتند که مهندس قهرمانی در منزل خود دچار حمله قلبی شد و در 

مسیر انتقال به بیمارستان درگذشت. قهرمانی که متولد 1336 در چابکسر بود، از شهریور ۸6 
تا اسفند ۸9 مسوولیت استانداری گیلان را در دست داشت و همواره از محبوبیت بالایی نزد 
افکار عمومی برخوردار بود. او سپس به عنوان سفیر ایران در کویت مشغول به کار شد. قهرمانی 
همچنین نامزد انتخابات های سال 1390 و 1394 مجلس شورای اسلامی از حوزه انتخابیه 
رودسر و املش شده بود که از سوی شورای نگهبان رد صلاحیت شد. روح الله قهرمانی چابک 
دارای مدرک تحصیلی لیسانس راه و ساختمان از دانشگاه آی تی آی آمریکا، فوق لیسانس 
مدیریت و دکترای اقتصاد بود. گفتنی است احمدی نژاد و مشایی از جمله حاضرین در مراسم 

تشییع و تدفین وی بودند.

عزل ثابت قدم و شاهکار جمشید پور

اعضای شورای پنجم شهر رشت چون می دانستند برکناری ثابت قدم، شهردار رشت برایشان 
بسیار گران تمام خواهد شد، تمام سعی خود را کردند تا شورای چهارم را متقاعد کنند در اخرین 
روزهای حضور خود، عذر ثابت قدم را بخواهند و همینگونه هم شد. ثابت قدم که در دوره دوم 
شهرداری خود، چندین بار سئوال و استیضاح در شورا را تجربه کرده بود، این بار وقتی فضا را 
مسموم می بیند قبل از شام آخر با شورای چهارم، اقدام به افشای اسامی بدهکاران دانه درشت 
شهرداری رشت می کند تا مثل همیشه خود را برنده بازی بداند. اما سرانجام در تاریخ 13 
خرداد مورد سئوال قرار گرفت و برخلاف رویه همیشگی، در طرفه العینی اعضای شورا خود 
را قانع ندیده اند و با برگزاری جلسه استیضاح در تاریخ 23 خرداد، بالاخره وی را عزل کردند و 
حتی بعدتر که توسط شورای پنجم شهر گرگان، ثابت قدم به عنوان شهردار این شهر انتخاب 
گردید، همین اعضای شورای اسلامی شهر رشت پرونده های مختومه و مفتوحه اش را روی 
میز وزیر کشور قرار دادند تا گرگانی ها را از حضور ثابت قدم بی بهره نمایند. اما مثنوی هفتاد 
من شهرداری رشت به همین جا ختم نشد، شورای چهارم با رایزنی با شورای پنجم، بعد از کلی 
سر و صدا جمشیدپور معاونت حمل و نقل را به عنوان سرپرست انتخاب می کنند ولی وی طی 
یک حرکت عجیب به عنوان معاون، نامه ای خطاب به سرپرست شهرداری که خودش باشد، 

می نویسد و طی آن از خود درخواست می کند تا یک ویلای سازمانی در اختیارش گذاشته 
شود، متاسفانه این نامه خیلی زود رسانه ای می شود و تبدیل به یکی از جنجالی ترین خبرهای 
مضحک سال، حتی در آن سوی آبها می شود. خدا رو شکر اعضای پنجم خیلی زود روی 
گزینه جدید یعنی دکتر مسعود نصرتی قزوینی به توافق می رسند و اوضاع کمی آرام می شود.

شیپور صور اسرافیل در آسمان آستارا
هشتم شهریور ماه فیلمی در شبکه های اجتماعی منتشر شد که در این فیلم، صدایی عجیب 
از آسمان شهر آستارا در منطقه دربند شنیده می شد. برخی از منابع خبری به نقل از ناسا اعلام 
کرده اند که شنیده شدن این گونه صداهای وحشتناک از آسمان طبیعی است. ناسا اعلام کرده 
بود که ایجاد این صدا به علت برخورد ابرها در ارتفاع های زیاد است که به علت تماس امواج و 
الکترون ها و فوتون های رسیده از خورشید که در میدان مغناطیسی زمین اسیر میشوند و باعث 

افزایش فشار میشود، هرچند باز هم این سوال مطرح است که چرا قبلا چنین صدایی شنیده 
نمی شد. بسیاری دیگر نیز عقیده داشتند این صدا در واقع مربوط به اثرات ازمایش سلاح هارپ 
است. خلاصه در حالی که تعداد نظریات در خصوص این صدای دهشتناک در حال زیاد شدن 
بود، فرماندار آستارا آب پاکی را روی دست همه ریخت و گفت: این ویدئو ساختگی است و چنین 

صدایی در آستارا شنیده نشد.
حال که صحبت از آستارا هست بد نیست متذکر شویم درحالیکه شنیدن صدای سوت قطار 
رشت به قزوین سالهاست توسط مسئولین هر سال به سال بعد موکول می شود، آستارایی های 
در یک اقدام بی نظیر، خط آهن آستارای ایران به آستارای آذربایجان را تکمیل کرده اند و حتی 
اولین قطار باری همزمان با دهه فجر از سن پطرزبورگ روسیه در آستارای خودمان تخلیه بار 
انجام داده است، اسفند ماه نیز دومین قطار باری وارد آستارا شده است و بناست فروردین ماه 97 
این خط آهن به صورت رسمی با حضور روسای جمهور دو کشور ایران و آذربایجان افتتاح شود.

ناگفته نماند فرماندار آستارا در دهه فجر با خودداری از افتتاح یک پروژه عمرانی در بخش 
لوندویل که هنوز تکمیل نشده بود، سر و صدای زیادی نه در استان بلکه در کشور ایجاد کرد، 
کاری که عموما مدیران کمتر انجام می دهند تا به لحاظ آماری، میزان افتتاح پروژه هایشان 
به خصوص در ایامی چون دهه فجر یا هفته دولت بالا باشد اما فرماندار آستارا قبل از اینکه به 
فکر آمار خود باشد امنیت و سلامت مردم را لحاظ کرد و در حالیکه بر سر پروژه مذکور حاضر 
شده بود و جمعیت نیز حضور داشت اما وقتی از نیمه تمام بودن پروژه اطمینان حاصل پیدا کرد 

از افتتاح آن خودداری ورزید.

نجفی رفت و سالاری آمد

دولت دوازدهم، عکس دولت یازدهم رویه ای معکوس در انتخاب استانداران در نظر گرفت، 
رییس دولت تدبیر و امید این بار دستور داد تا غیربومیان سکان داران هر استان شوند، از همین 
رو شهریور ماه دکتر نجفی استاندار گیلان را به استان البرز برد و مهر ماه دکتر سالاری استاندار 
جوان بوشهر را به استان گیلان آورد. کار به همین جا هم ختم نشد و در ادامه این سیاست دولت، 
همانطور که نجفی، یوسف گلشن و سیروس شفقی را به ترتیب به عنوان رییس دفتر و فرماندار 
کرج از گیلان با خود به البرز برد، سالاری نیز جمشیدنژاد و سعادتی را به ترتیب به عنوان معاون 

سیاسی-امنیتی و مشاور خود از خارج از استان برگزید. 

قتل اهورا؛ هولناک ترین جنایت تاریخ گیلان
دادستان رشت در تاریخ 25 مهر ماه در گفتگو با رسانه ها تایید می کند فردی 27 ساله که 
ناپدری کودک 2 سال و ۸ ماهه ای به نام اهورا بوده، پس از تجاوز به این کودک خردسال 
با کوبیدن سر او به دیوار او را به قتل می رساند. ظاهرا این حادثه تلخ سه روز قبل تر یعنی 
22مهرماه در محله لاکانی رشت درحالی لو رفت که همسایه ها صدای فریاد و جیغ کودک 
معصوم را شنیده و به خانه کودک مراجعه کردند و حتی سعی کردند تا در خانه را باز کنند که 
موفق به این کار نشدند. در ادامه همسایه ها با پلیس 110 تماس گرفتند و پس از رسیدن پلیس 
و شکستن در، با بدن خون آلود و عریان اهورای 2 ساله که روی زمین افتاده و ناپدری شیطان 
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اجرای طرح »سلامت 
در گیلان نوروزی« 

 به منظور ارایه خدمات مطلوب به شهروندان و مسافرینی که در ایام نوروز وارد استان گیلان می شوند، 
طرح سلامت نوروزی به همت دانشگاه علوم پزشکی گیلان در استان ، اجرا می شود.

دکتر یوسف زاده چابک - رییس دانشگاه علوم پزشکی گیلان، گفت: طرح سلامت نوروزی، از 15 اسفند 
96 الی 15 فروردین 97 در دانشگاه علوم پزشکی گیلان اجرا می شود و با توجه به افزایش 17 درصدی 
ورود مسافران به گیلان در سال 96، پیش بینی می شود؛ جهت ارایه خدمات مناسب به شهروندان و 
مسافرینی که گیلان را به عنوان مقصد گردشگری خود انتخاب کرده اند، نیازمند هماهنگی و همکاری 

بین بخشی باشیم.
وی افزود: با توجه به احتمال ورود بیش از دو و نیم میلیون مسافر به استان، استفاده از ظرفیت های بخش 
خصوصی،  استقرار 23 ایستگاه سلامت در سطح استان، دایر کردن مراکز شبانه روزی دندانپزشکی و 
داروخانه های معین برای ارایه خدمات دارویی مناسب، از جمله اقدامات پیش بینی شده است. در این زمینه 

63 پایگاه اورژانس، 26 مرکز درمانی دولتی و ۸ مرکز درمانی خصوصی، 100 مرکز جامع شبانه روزی 
دولتی و 4۸ مرکز شبانه روزی خصوصی، آماده خدمت رسانی می باشند.

رییس دانشگاه علوم پزشکی گیلان، از تشدید نظارت ها و بازدیدهای روزانه دانشگاه علوم پزشکی از مراکز 
ارایه خدمات در طول ایام نوروز برای ارایه خدمات مطلوب به شهروندان خبر داد و خاطر نشان کرد: اورژانس 
115 گیلان نیز  جهت ارایه خدمات فوریت های پزشکی، 50 نقطه جاده ای استان را پوشش خواهد داد.

این مقام مسوول با اشاره به وجود بیشترین تلفات جاده ای در محور رشت - لنگرود، افزود: در یازده ماه 
اول سال جاری  504 نفر بر اثر تلفات جاده ای جان خود را در جاده های گیلان از دست داده اند، در این 
زمینه برای مسیر های پرتردد و حادثه خیز به ویژه لاهیجان، تالش و امامزاده هاشم، تمهیدات لازم برای 
امدادرسانی در نظر گرفته شده است. همچنین، به منظور آموزش، پیشگیری و کاهش تلفات جاده ای، 

پویش چهارشنبه سوری و نوروز در دانشگاه علوم پزشکی گیلان راه اندازی شده است.

وس نامه اعمال گــیلان در سال خر
می نویسد و طی آن از خود درخواست می کند تا یک ویلای سازمانی در اختیارش گذاشته 
شود، متاسفانه این نامه خیلی زود رسانه ای می شود و تبدیل به یکی از جنجالی ترین خبرهای 
مضحک سال، حتی در آن سوی آبها می شود. خدا رو شکر اعضای پنجم خیلی زود روی 
گزینه جدید یعنی دکتر مسعود نصرتی قزوینی به توافق می رسند و اوضاع کمی آرام می شود.

شیپور صور اسرافیل در آسمان آستارا
هشتم شهریور ماه فیلمی در شبکه های اجتماعی منتشر شد که در این فیلم، صدایی عجیب 
از آسمان شهر آستارا در منطقه دربند شنیده می شد. برخی از منابع خبری به نقل از ناسا اعلام 
کرده اند که شنیده شدن این گونه صداهای وحشتناک از آسمان طبیعی است. ناسا اعلام کرده 
بود که ایجاد این صدا به علت برخورد ابرها در ارتفاع های زیاد است که به علت تماس امواج و 
الکترون ها و فوتون های رسیده از خورشید که در میدان مغناطیسی زمین اسیر میشوند و باعث 

افزایش فشار میشود، هرچند باز هم این سوال مطرح است که چرا قبلا چنین صدایی شنیده 
نمی شد. بسیاری دیگر نیز عقیده داشتند این صدا در واقع مربوط به اثرات ازمایش سلاح هارپ 
است. خلاصه در حالی که تعداد نظریات در خصوص این صدای دهشتناک در حال زیاد شدن 
بود، فرماندار آستارا آب پاکی را روی دست همه ریخت و گفت: این ویدئو ساختگی است و چنین 

صدایی در آستارا شنیده نشد.
حال که صحبت از آستارا هست بد نیست متذکر شویم درحالیکه شنیدن صدای سوت قطار 
رشت به قزوین سالهاست توسط مسئولین هر سال به سال بعد موکول می شود، آستارایی های 
در یک اقدام بی نظیر، خط آهن آستارای ایران به آستارای آذربایجان را تکمیل کرده اند و حتی 
اولین قطار باری همزمان با دهه فجر از سن پطرزبورگ روسیه در آستارای خودمان تخلیه بار 
انجام داده است، اسفند ماه نیز دومین قطار باری وارد آستارا شده است و بناست فروردین ماه 97 
این خط آهن به صورت رسمی با حضور روسای جمهور دو کشور ایران و آذربایجان افتتاح شود.

ناگفته نماند فرماندار آستارا در دهه فجر با خودداری از افتتاح یک پروژه عمرانی در بخش 
لوندویل که هنوز تکمیل نشده بود، سر و صدای زیادی نه در استان بلکه در کشور ایجاد کرد، 
کاری که عموما مدیران کمتر انجام می دهند تا به لحاظ آماری، میزان افتتاح پروژه هایشان 
به خصوص در ایامی چون دهه فجر یا هفته دولت بالا باشد اما فرماندار آستارا قبل از اینکه به 
فکر آمار خود باشد امنیت و سلامت مردم را لحاظ کرد و در حالیکه بر سر پروژه مذکور حاضر 
شده بود و جمعیت نیز حضور داشت اما وقتی از نیمه تمام بودن پروژه اطمینان حاصل پیدا کرد 

از افتتاح آن خودداری ورزید.

نجفی رفت و سالاری آمد

دولت دوازدهم، عکس دولت یازدهم رویه ای معکوس در انتخاب استانداران در نظر گرفت، 
رییس دولت تدبیر و امید این بار دستور داد تا غیربومیان سکان داران هر استان شوند، از همین 
رو شهریور ماه دکتر نجفی استاندار گیلان را به استان البرز برد و مهر ماه دکتر سالاری استاندار 
جوان بوشهر را به استان گیلان آورد. کار به همین جا هم ختم نشد و در ادامه این سیاست دولت، 
همانطور که نجفی، یوسف گلشن و سیروس شفقی را به ترتیب به عنوان رییس دفتر و فرماندار 
کرج از گیلان با خود به البرز برد، سالاری نیز جمشیدنژاد و سعادتی را به ترتیب به عنوان معاون 

سیاسی-امنیتی و مشاور خود از خارج از استان برگزید. 

قتل اهورا؛ هولناک ترین جنایت تاریخ گیلان
دادستان رشت در تاریخ 25 مهر ماه در گفتگو با رسانه ها تایید می کند فردی 27 ساله که 
ناپدری کودک 2 سال و ۸ ماهه ای به نام اهورا بوده، پس از تجاوز به این کودک خردسال 
با کوبیدن سر او به دیوار او را به قتل می رساند. ظاهرا این حادثه تلخ سه روز قبل تر یعنی 
22مهرماه در محله لاکانی رشت درحالی لو رفت که همسایه ها صدای فریاد و جیغ کودک 
معصوم را شنیده و به خانه کودک مراجعه کردند و حتی سعی کردند تا در خانه را باز کنند که 
موفق به این کار نشدند. در ادامه همسایه ها با پلیس 110 تماس گرفتند و پس از رسیدن پلیس 
و شکستن در، با بدن خون آلود و عریان اهورای 2 ساله که روی زمین افتاده و ناپدری شیطان 

صفت که روی مبل نشسته بود مواجه شدند. مردم بلافاصله اهورا آزار دیده را به بیمارستان 
پورسینا رشت منتقل کردند. مردی که درخانه بوده ابتدا گفت که من پدر او هستم و اهورا در 
حمام افتاده است، اما این گفته ها توسط همسایه ها نزد پلیس تکذیب شد و حتی برخی منابع 
محلی می گویند او دوست پسر مادر اهورا است. بنابه این گزارش، قاتل اهورا عصر 23 مهر ماه 
سال جاری در اداره آگاهی رشت به آزار و اذیت و قتل اهورا اعتراف کرد و در ادامه اظهاراتش 
گفت: زمانی که اهورا را مورد تجاوز قرار دادم از درد و خونریزی زیاد گریه کرد و مدام فریاد می 
زد و من هرچه تلاش کردم او را ساکت کنم نتوانستم، که در آخر سر کودک 2 ساله را چند 
مرتبه به دیوار کوبیدم. پزشکان بیمارستان پس از بررسی و معاینه کودک اعلام کردند که درصد 
هوشیاری اهورا به 3 رسیده است و بعد از گذشت چند ساعت تلاش پزشکان سرانجام صبح 25 

مهر ماه بر اثر شدت جراحات وارده این کودک بی گناه جان سپرد. شش ماه قبل از این ماجرا، 
مادر اهورا پس جدا شدن از همسرش، با این مرد شیطان صفت ارتباط برقرار کرده است و به 
صیغه این مرد درآمده بود و به عنوان یک مادر سهل انگار، باید به اجتماع پاسخ دهد. بررسی 
های پزشکی قانونی آزار جنسی را تایید کرده و همچنین به علت آزار و اذیت هایی که از سوی 
ناپدری روی بدن کودک ایجاد شده، صورت کودک کبود و دنده های این پسر بچه شکسته 
شده است از همین رو پدر اهورا نیز از همسر پیشین و مادر اهورا شکایت کرده است. اما روز 
هشتم آذر متهم مجتبی . ق قاتل اهورا در شعبه سوم دادگاه کیفری حاضر شد و به جرم قتل 
عمد به قصاص نفس، به جرم کودک آزاری به 6ماه حبس و پرداخت ارش، به جرم شرب خمر به 
۸0 ضربه شلاق و به جرم تفخیذ به عنف )لواط غیرمدخوله( به 100ضربه شلاق و 2 سال تبعید 

محکوم شد و از اتهام لواط مدخوله به عنف تبرئه شد. 

پروژه دستگیری مدیران دولتی متخلف
همانطور که پلیس فتا حواسش به همه چیز هست، پلیس گیلان نیز مراقب همه چیز هست؛ 
قاتل سریالی زنان گیلانی که پس از تجاوز و کشتن هفت زن در ابتدای سال 96 به دام افتاد 
تنها شاهکار پلیس نبود، بلکه شاهکار سربازان گمنام امام زمان، زمانی شروع شد که شروع به 
دستگیری مدیران متخلف دولتی کرده اند. آنها ابتدا شهریور 96 مدیرکل وقت صنعت، معدن 
و تجارت استان گیلان را به همراه معاون و مشاورحقوقی اش که از قضا زن بود به اتهام اخذ 
رشوه بازداشت کردند. متاسفانه پیرو اعترافاتی که از این مدیر کل گرفته شد بلافاصله در مهر ماه 
یکی از معاونین استاندار گیلان نیز به اتهام صدور مجوز های غیرقانونی در خصوص بهره برداری 
از معادن، تضییع حقوق بیت المال و تحصیل مال از طریق نامشروع در دفتر کارش دستگیر و با 
بازداشت موقت روانه زندان شده است. دستگیری ها اما همچنان ادامه دارد و مدیرکل میراث 
فرهنگی گردشگری و صنایع دستی استان گیلان، ناظر گمرکات استان و تنی چند از همکارانش 
در گمرک آستارا، فرماندار پیشین لاهیجان و معاون وقت فرمانداری این شهر از دیگر دستگیر 
شدگان در پاییز و زمستان 96 هستند و تا لحظه نگارش این گزارش احتمال دستگیری چند 
مدیرکل دیگر نیز می رود. البته برخی از دستگیر شدگان با قید ضمانت های سنگین در حال 
حاضر آزاد هستند. گفتنی است سال 95 نیز سربازان گمنام امام زمان با دستگیری مسئول دفتر 

امام جمعه رشت گام بزرگی در راه مبارزه با فساد برداشته بودند.

بابک نوری هریس؛ شهیدی متفاوت

اواخر آبان ماه بود که بار دیگر خبر شهادت مدافعین حرم در گیلان پیچید، علیرضا نظری 
سرهنگ پاسدار بازنشسته سپاه و بابک نوری هریس در منطقه البوکمال سوریه به جمع شهدای 
مدافع حرم پیوستند. ویژگی متفاوت این دو شهید نسبت به بیست شهید قبلی مدافع حرم گیلان 
در سن آنها بود، شهید نطری مسن ترین و شهید نوری جوان ترین شهدای مدافع حرم گیلان 
بودند. اما بابک نوری هریس با 25 سال سن ویژگی جالب دیگری نیز داشت؛ اهل فضای 
مجازی بود و عکس هایش در صفحه اینستاگرامش بسیار متفاوت بود و همه کاربران گمان می 
کردند او یک مدل یا بازیگر است! کاربران متعجب شدند که این چهره جذاب چگونه می تواند 
از مدافعان حرم باشد؟ ولی در واقع او هم یکی از جان فداهای اهل بیت علیهم السلام و این 
آب و خاک بود. کسی که می توانست به خاطر چهره زیبایش به شغلی دیگر همچون بازیگری 

و مدلینگ بپردازد و شاید به شهرتی دنیوی هم می رسید. اما او خود را ارزان فدا نکرد و در 
مسیری که خریدارش خداوند متعال بود، قدم نهاد. آیا هر کسی با چنین شرایطی می تواند این 

گونه تسلیم امر پروردگارش باشد؟

سبوس وزیر جهاد کشاورزی
26 آذر ماه، ویدئویي از گفت وگوي یک کشاورز گیلاني و محمود حجتي،  وزیر جهاد کشاورزي، 
در فضاي مجازي به صورت گسترده منتشر شد. در این ویدئو که علاوه بر حجتي، سالاري 
استاندار گیلان، لاهوتي و عباسی، نمایندگان لنگرود و رودسر نیز حضور داشتند، یک کشاورز 
معترض با عذرخواهی فراوان خطاب به وزیر از قیمت پایین برنج گله می کند. نماینده لنگرود 
تلاش مي کند از ادامه سخنان کشاورز جلوگیري کند اما او پیشانی اش را می بوسد و ادامه 
مي دهد: »ببخشید آقاي مهندس، چرا اینقدر واردات بي رویه برنج؟ اینها کي هستند؟ این 
آقازاده ها کي هستند؟ «  در ادامه، وزیر لبخندزنان می گوید»از این سبوس ها یه کم بهش 
بدید بخوره«،  جمله اي که تبدیل به یک بحران شد. واکنش هاي مختلفي در فضاي مجازي 
شکل گرفت و هشتگ هایی در اعتراض به وزیر بوجود آمد، اعتراضات البته در حد رسانه ها 
متوقف نماند و پاي نمایندگان گیلان در مجلس شوراي اسلامي را نیز به میان آورد. حسني، 
عضو کمیسیون کشاورزي مجلس گفت: »اگر کسي در هر جایگاهي چنین جسارتي به کشاورز 
زحمتکش من کند، یک گوني از همان سبوس ها را تقدیمش مي کنم. خداوند کریم در قرآن 
مي فرمایند: همه ما انسان ها با هم برابریم و حق توهین به یکدیگر را نداریم و معیار برتري افراد 
تقواي آنهاست. پیامبر فرمودند که دست کشاورزان را مي بوسند. مطمئن باشید که پاسخ مناسبي 
در مجلس به او خواهیم داد«. لاهوتي، عضو کمیسیون برنامه، بودجه – که وزیر برای پس 
گرفتن امضای ایشان پشت ورقه استیضاح حاضر شد به لنگرود برود- اما نظر دیگري داشت، 
وی گفت: » باتوجه به اینکه از آقاي حجتي در موارد دیگر انتقاد دارم اما در انتشار این فیلم یک 

ظلم در حق او صورت گرفته است، زیرا وزیر کشاورزي هیچ گونه توهیني به این کشاورز نکرده 
است. رئیس کارخانه تولید سبوس در حین بازدید توضیح داد که این سبوس تولیدي مي تواند در 
اخلاق و رفتار انسان های پرخاشگر مؤثر باشد، وزیر نیز در صحبت خود با این کشاورز تنها یک 
مزاح کرد و گفت از این سبوس ها بخورد تا کمی آرام شود.« با این حال وقتی وزیر دایره گسترده 

انتقادات را دید رسما از کشاورزان عذرخواهی کرد اما هشتگ ها هنوز ادامه دارد.

حوادث دریایی از سانچی گرفته تا ناوشکن جماران و شناور صیادی
هنوز داغ سانحه سانچی و کشته شدن 30 نفر از ملوانان آن که 9 تن از آنان گیلانی بودند، 
حل نشده بود که این بار حادثه ناگوار دریایی دیگری در دریای خزر رخ داد. ناوشکن جماران 
2 که در بندر انزلی پهلو گرفته بود به دلیل شرایط توفانی دریا، از کنترل خارج شد و به موج 
شکن برخورد کرد، در پی این برخورد شش تن از ملوانان به دریا پرت شدند که تنها چهار تن 
نجات یافتند و دو ملوان دیگر به نام های »بیژن زارع« و »امیر باصره« شهید شدند. ناوشکن 

پرهزینه کشورمان نیز که تنها سه سال از عمر آن می گذشت بعد از 1۸ روز کش و قوس کمک 
خاصی به آن صورت نگرفت و به سان نفتکش سانچی غرق شد. از همه بدتر، عدم اطلاع 
رسانی درست و صحیح مسئولین مربوطه از این سانحه بود که تا لحظه غرق شدن از عادی 
بودن شرایط خبر می دادند. البته امروز که حدود سه ماه از غرق شدن سانچی می گذرد نیز 
هنوز کسی علت واقعی این حادثه را کشف نکرد. نفتکش ایرانی سانچی که از عسلویه حرکت 
کرده بود و قرار بود جهت تحویل میعانات گازی عازم داسان کره جنوبی شود روز 16 دی با یک 
کشتی باری چینی به نام »کریستال« با بار لوبیا در سواحل چین برخورد و دچار حریق شد و با 
وجود تلاش ها برای نجات خدمه این نفتکش متاسفانه بعداز 9 روز سوختن در آتش در نهایت 
با همه خدمه خود غرق شد. سید جواد حیدری ملوان یکم، علیرضا نجفی فر ملوان دوم، علی 
حیدریه کهن  ملوان دوم، امید ضیایی کمک سر آشپز از شهرستان بندرانزلی، حسین جهانی هل 
آبادی افسر دوم، بهاری حشکوایی مهندس دوم، ساقی فعال همسر حسین جهانی هل آبادی 
هر سه از رشت، محمد رضا رضازاده ماسوله مهندس سوم از ماسوله و میلاد عنایتی افسر سوم 
از رضوانشهر جانبختگان نفتکش سانچی از استان گیلان هستند. گفتنی است مهر ماه سال 96 

نیز یک شناور صیادی و خدماتی متعلق به یکی از شرکت های خصوصی به علت طوفانی بودن 
دریا با چهار سرنشین )دو ایرانی و دو هندی( در محدوده حاجی بکنده بخش خمام شهرستان 

رشت غرق شد و سرنشینان آن کشته شدند.

مورد خاص هیات کاراته گیلان

هیات کاراته استان گیلان که انتظار می رود بواسطه حضور مدیرکل کاراته کا ورزش و جوانان 
استان، از نظم و دیسیپلین خاصی برخوردار باشد و سرمشق و الگوی سایر هیات ها گردد، دقیقا 
برعکس نموده و حواشی زیادی را تجربه می کند، مسعود رهنما برای تثبیت جایگاه سیاسی 
اش، اسفندیار زیال را متقاعد به استعفا می کند تا بی آزار مرد کهنه کار دنیای سیاست را بر راس 
این هیات بنشاند ولی وی به دو ماه نکشیده از اوضاع حاکم بر هیات بسیار متعجب شد و استعفا 
می دهد، رهنما به ناچار دست به دامان زیال می گردد تا مجددا سکان را بدست بگیرد، اما باز 
درحالی که اسفندیار زیال می رفت استارتی برای برنامه های جدید بزند رهنما یک بار دیگر وی 
را کنار می گذارد و رضا رسولی عضو شورای رشت را جایگزین وی می کند. حال باید منتظر 

ماند و دید ایا رسولی تا انتها پیش خواهد رفت یا نه؟

کار بزرگ نوبخت با 12 سفر رسمی به گیلان 
در حالیکه روحانی، لاریجانی، جهانگیری و ربیعی وزیر کار و حجتی وزیر کشاورزی، امیری 
معاون پارلمانی رییس جمهور، کلانتری رییس سازمان حفاظت از محیط زیست کشور، مطهری 
و پزشکیان نواب رییس مجلس، فتاح رییس کمیته امداد کشور، امیر سرتیپ حاتمی وزیر دفاع، 

ترکان دبیر شورای عالی مناطق آزاد کشور، رحمانی فضلی وزیر کشور و چهره های همچون 
ولایتی، ضرغامی، رحیم صفوی، سردار سلیمانی، هر کدام سفرهایی در سال 1396 به گیلان 
سفر داشته اند، اما نوبخت در این مدت با دوازده سفر رسمی و چند ده حضور غیر رسمی به 
گیلان، جور همه دولتمردان را کشیده است. در ذیل لیست سفرهای نوبخت به گیلان در سال 

96 را مشاهده می کنید: 
3 فروردین: دیدار نوروزی با استاندار، نماینده ولی فقیه و فرمانداران گیلان
10 و 11 فروردین: حضور در استان همراه با سفر رییس جمهور به گیلان

14 اردیبهشت: ایام تبلیغات انتخابات ریاست جمهوری؛ جشنواره نشاط و امید در سالن یادگار امام 
رشت و در سی و سومین یادواره بزرگداشت مقام معلم در دهکده ساحلی بندرانزلی

4 خرداد: مراسم بزرگداشت سومین روز درگذشت مهدی تقی زاده روزنامه نگار گیلانی در 
مسجد امام رضا رشت و حضور در شبکه باران

19 خرداد: مراسم تجلیل از کارآفرینان برتر طرح های اشتغالزایی و خودکفایی کمیته امداد 
استان گیلان در رشت

۸ و 9 تیر ماه: همراه اسحاق جهانگیری معاون اول رییس جمهور به گیلان آمد
31 تیر : نشست مشترک ستاد اقتصاد مقاومتی، کارگروه اشتغال و سرمایه گذاری و کارگروه 

تسهیل و رفع موانع تولید گیلان در رشت
2 و 3 شهریور : برنامه های هفته دولت؛ افتتاح چندین پروژه عمرانی در شهرهای رشت و انزلی 

و دیدار با مدیران حوزه صنعت و همچنین اعضای هیات علمی دانشگاه گیلان
1 مهر : مراسم بازگشایی مدارس و آغاز سال تحصیلی 97 - 96 در دبیرستان دخترانه دوره اول 

متوسطه فرزانگان ناحیه دو رشت 
17 و 1۸ آبان: بازدید از پروژه راه آهن گیلان در منطقه منجیل و رودبار و ایستگاه راه آهن 
فلکده رشت، حضور در شورای برنامه ریزی استان گیلان و شرکت در نشست خبری در رشت

16 و 17 بهمن: برنامه های دهه فجر ؛ مراسم خانه دار شدن 1700 خانوار مددجوی کمیته امداد 
امام خمینی )ره( استان گیلان و دیدار با نماینده ولی فقیه در گیلان و مراسم افتتاح 170 کیلومتر 

راه روستایی استان گیلان در شهرستان شفت
16 و 17 اسفند: مراسم گرامیداشت پنجاهمین سال فعالیت آموزش عالی استان در دانشگاه 

گیلان و مراسم افتتاح 210 پروژه فنی و تولیدی صدا و سیمای مرکز گیلان
البته در این مدت، نوبخت، چهار بار معاونین سازمان مدیریت را نیز به گیلان فرستاده است.

پونه نیکوی 
شاعر و کنشگر محیط زیستی

تالاب دوخان چون نهالی 
در نیمه اسفند جوانه می 

آنچه امروز در طبیعت و 
محیط زیست می بینیم 
می تواند بعد تاریک تر 
سرشت بشری را نشان 
ایرانی  دهد؛ در فرهنگ 
آب سرآغاز حیات و بن 
نقش  و  است  هستی 

آفرینندگی دارد؛ حوض و استخر در باغ های ایرانی 
و حتی در خانه های کهن ایران زمین اهمیت زیادی 

داشت.
مارکز در عشق سال های وبا می گوید: دنیا را باید کمی 
بهتر از آنچه تحویل گرفته ای تحویل دهی، خواه با 
فرزندی خوب، خواه با باغچه ای سرسبز، خواه با اندکی 
بهبود شرایط اجتماعی و اینکه بدانی حتی فقط یک نفر 
با بودن تو ساده تر نفس کشیده است یعنی تو موفق 

شده ای.
در فرهنگ ایرانی آب، سرآغاز حیات و بن هستی است و 
نقش آفرینندگی دارد؛ حوض و استخر در باغ های ایرانی 
و حتی در خانه های کهن ایران زمین اهمیت زیادی 
داشت. باغ بزرگ هزار جریبی در اصفهان یادگار دوره 
صفویه ، دارای 500 فواره بوده است، در برخی مواقع 
یک سیب سرخ را در دهانه فواره می نشاندند تا بالا و 
پائین برود و رقص آب را زیباتر کند. در مواردی دیگری 
آب از دهان یک شیر بیرون می جست و به استخری 
که به آن متصل بود سرازیر می شد. در ایران باستان 
رودخانه ها و چشمه ها و دریاچه ها دارای جایگاه آیینی 
و اعتقادی بودند. در قرآن کریم آیه »وجعلنامن الماء کل 
شی حی« و هر چیز زنده  ای را از آب پدید آوردیم - 30 
سوره انبیاء - بر آفرینندگی و قداست آب صحه می 
گذارد گاهی از صفت ذاتی آب در پاکی و تطهیر نیز 

سخن به میان می آید.
کتاب کوچه شاملو با مدخل آب آغاز می شود. از مهم 
ترین آثار سهراب سپهری صدای پای آب است.)می 
بینم خواب بودایی در نیلوفر آب( نقش آب در شکل 
گیری افسانه ها و اعتقادات تا قصه ها و ضرب المثل ها 
و شعرها و نذرها موثر بوده، بهشت با جویبارها و چشمه 
ها پاداش نیکوکاران بوده است. مورخ و پژوهشگر معاصر 
محمدعلی همایون کاتوزیان در کتاب های خود درباره 
تاریخ ایران، وضع آب را مهم ترین عامل شکل گیری 
مناسبات سیاسی و اجتماعی می داند. نظریه جامعه کوتاه 
مدت او به وضع کم آبی و وابستگی همه امور ایرانیان به 
آب باز می گردد. همیشه آب نشانه روشنی بوده است و 
طبیعت در چهره ای زیبا و روشن و زلال در هنر ایرانیان 

جلوه گری دارد.
بی شک مطالبه گری به حق احیای تالاب بین المللی 
انزلی با یک ساختار فرهنگی اصرار ورزیدن بر حفظ 
و حراست از این موهبت الهی است که در فرهنگ 
عمومی بین نخبگان سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و 
هنری و ورزشی با استقبال چشمگیر رو به رو شد و 
بازتاب ها نشان دهنده این اصل هستند که سرنوشت 

مردم همیشه به مطالبه گری پیوند خورده است.
برنامه  و  این هم گرایی حول یک چارچوب فکری 
عملگرایانه همه را گرد هم جمع نمود و به دور از منافع 
شخصی و هیجانات شعله ور فرصتی ایجاد نمود تا 
مشارکت عمومی سالم و در خور شان قداست آب رخ 

دهد.
با  و  پیوسته  به هم  در صفوفی  مردم  ها،  پویش  در 
هوشیاری و بصیرت اقدام به یک حرکت جدید نمودند. 
مردمی که بختگان، شادگان، پریشان و  هامون خشک 
شده و ارومیه بد حال را دیدند و از کاهش چشمگیر 
عمق تالاب انزلی گلایه کردند. حق نیست آنچه بر سر 
تالاب ها آمده را بر گردن خشکسالی بیندازیم به راستی 

مسئولین غفلت کرده اند ما غفلت کرده ایم.
تجربه نشان داده است مطالبه گری با ابزار فرهنگ 
قابل تحقق است. هدف جشنواره  اما  و هنر سخت 
ملی  گستره  با  دوخان  تالاب  هنری  ادبی  فرهنگی 
تاکید بر پیوند ذاتی طبیعت با زندگی و سلامت روحی 
و جسمی انسان است و فرصتی نیکو ایجاد شد تا بیش 
از پیش انسان بداند باید در اندیشه و رفتار خود با محیط 

زیست تجدیدنظر نماید. 
آری آینده محیط زیست ایران به نحوه رفتار ما با آن 
و تغییر شیوه زندگی انسان وابسته است و او باید خود 
را فاتح زمین نداند. شعار تغییر رفتار نسبت به طبیعت و 
دعوت به دوستی با محیط زیست آن قدر اهمیت دارد 
که باید آن را شعار فرهنگی نامید و انجام فعالیت های 
فرهنگی نیازمند اجماع عمومی و بهره مندی از نظرات و 

آراء و اندیشه های مختلف است. 
در این بین استفاده صحیح از فضای مجازی با صفوف 
به هم پیوسته و اتحاد مردم و نخبگان از نقاط قوت 
این جشنواره بود. مطالبه گری یک موضوع به حق در 
فرهنگ اسلامی است؛ ما با ایجاد فرهنگ سالم پی 
گیری خیر مشترک و منافع عمومی با رعایت شرافت 
اخلاقی و با حرکت در مجاری قانونی و ادبیات سره با 
ایجاد جو مناسب فرصت بهره برداری از کاستی ها را به 
دشمن نمی دهیم؛ مسئولین هم به دور از جناح بندی و 
دسته بندی سیاسی و بدون در نظر گرفتن حب و بغض، 
حل مشکلات معیشتی و محیط زیستی مردم را بیش از 

پیش باید در اولویت قرار بدهند.

یادداشت
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 نیمه دوم اسفند ماه 1396
 سال دوم
 شماره 16

فریادی فراتر از شکایت

ح ملی کتابخانه گردی در گیلان به اجرا در می آید طر
فریاد یک کارآفرین از 

پرداخت نشدن تسهیلات 
بانکی مصوب

بنی  خودرویی  خدمات  مدیر  و  گذار  سرمایه 
را  خود  دارایی  که  آستارا  مرزی  شهر  رستم 
برای ایجاد این مرکز بزرگ هزینه کرده برای 
و  مصوب  گردش  در  سرمایه  نشدن  پرداخت 
رفتن زیر بار مضاربه سنگین، از مسئولان امر 

گلایه مند است.
مدیر  و  گذار  سرمایه  رستم  بنی  اسماعیل 
و  فروش  از  پس  خدمات  فروش،  نمایندگی 
معاینه فنی خودروهای سبک آستارا به خبرنگار 
ایرنا گفت: از سال 13۸5 با حدود 100 میلیارد 
به  زمینی  در  شخصی  گذاری  سرمایه  ریال 
مساحت بیش از 10 هزار متر مربع با ایجاد این 
مجموعه بزرگ، زمینه اشتغال مستقیم 50 نفر 
و غیرمستقیم حدود 120 نفر را فراهم کرده ام.

شرایط  در  را  بزرگ  مجموعه  این  افزود:  وی 
پویش  فعالیت  و  خودرو  بازار  رکود  تحریم، 
مردمی امتناع از خرید خودرو صفر در سال های 
94 و 93 با تلاش مستمر همکارانم اداره کرده ، 
اما همواره از بی توجهی مسئولان در پیگیری و 

ارائه تسهیلات مصوب رنج برده ام.
تصویب  با   1392 ماه  آبان  کرد:  اظهار  وی 
از  گیلان،  گذاری  سرمایه  و  اشتغال  کارگروه 
برای  تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان  سوی 
دریافت 10 هزار میلیون ریال تسهیلات سرمایه 
استان  ملت  بانک  سرپرستی  به  گردش  در 
معرفی شدم، اما با وجود داشتن توان ضمانت 
از  بعد  بانکی،  و  اداری  مشکل  نبود  و  کافی 

گذشت چهار سال ریالی پرداخت نشده است.
 1395 ماه  آبان  در  داد:  ادامه  رسم  بنی 
فرمانداری آستارا با اعلام کتبی موفقیت مرکز 
خدمات خودرویی من در کارآفرینی و اشتغال، 
از  نامه ای  را طی  پرداخت تسهیلات مصوب 
معاونت هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع 
نتیجه ای  اما  پیگیری کرد،  استانداری گیلان 

حاصل نشده است.
و  وعده  نشدن  محقق  دنبال  به  کرد:  بیان  او 
مالی  مشکلات  حل  برای  مسئولان،  دستور 
حساب  گردش  با  خودرویی  خدمات  مرکز 
ریال  میلیون  و 700  میلیارد  خود، 2  شخصی 
وام مضاربه دریافت کردم اما به علت مشکلات 
با مشکل  بازپرداخت آن  بالا، در  مالی و سود 
آزار  سنگینش  های  جریمه  و  ام  شده  مواجه 

دهنده است. 
با  افزود:  رستم  بنی  خودرویی  خدمات  مدیر 
وجود دریافت تقدیرنامه های متعدد از جشنواره 
ها و مراجع اداری و خدماتی مختلف و تجلیل 
به عنوان کارآفرین برتر، از بی تاثیری مکاتبات 
و  مصوب  وام  پرداخت  در  اداری  دستورات  و 
مقاومت بانک عامل در این خصوص متعجب 

و گلایه مندم.
بنی رستم ادامه داد: پرداخت تسهیلات مصوب 
خدمات  مرکز  توسعه  زمینه  توانست  می 
خودرویی و اشتغال دهها جوان دیگر را فراهم 
به خط آهن  نزدیکی مرکز  به  توجه  با  و  کند 
آستارا – آستارا، این مرکز در آینده نزدیک می 
فعالیت  بازوی صادرات خودرو  به عنوان  تواند 
کننده  دلسرد  مسئولان  توجهی  بی  اما  کند، 

است.
مجلس  در  آستارا  مردم  نماینده  داداشی  ولی 
شورای اسلامی، بیشترین مراجعات مردمی به 
دفتر خود را مربوط به جوانان بیکار و والدین 
دارای فرزند بیکار اعلام می کند و ایجاد اشتغال 
در شرایط کنونی جامعه را، مهمترین خدمت به 

مردم می داند.
یونس رنجکش فرماندار آستارا نیز با اشاره به 
این شهرستان و  بیکاران در  قابل توجه  شمار 
محدودیت جذب در دستگاه های اداری، بر لزوم 
هدایت جوانان به مهارت آموزی و درآمدزایی 
در بازار کار تاکید می کند و بارها از مسئولان 
و  اداری  کاغذبازی  حذف  با  است،  خواسته 
تسهیلات  به  کارآفرینان  دسترسی  تسهیل 
بانکی، زمینه اشتغال و کارآفرینی را در آستارا 

ایجاد کنند.
** با توجه به تاکید مصرح بند نخست سیاست 
معظم  مقام  ابلاغی  مقاومتی  اقتصاد  های 
سازی  فعال  و  شرایط  تامین  بر  مبنی  رهبری 
امکانات، منابع مالی و سرمایه های انسانی و 
علمی کشور برای کارآفرینی، از مسئولان امر 
انتظار می رود با جامه عمل پوشاندن به آن و 
گشودن گره بانکی خدمات خودرویی بنی رستم 
در آستارا، زمینه توسعه و اشتغالزایی بیشتر آن 
را فراهم و انگیزه کارآفرینی در سرمایه گذاران 

دیگر را ایجاد کنند.

کارآفرین

نامه مهم نمایندگان 
به  استان های شمالی 
انقلاب رهبر معظم 

دارد ادامه  فریادهای محمود 

نهاد کتابخانه های عمومی کشور؛ ــیس  تاس ــالروز  و س 17اسفند  با  همزمان 

عضای نمایندگان استان های مازندران، گلستان و گیلان در نامه ای  از مقام معظم رهبری 
درخواست کردند اجازه و اذن برداشت از صندوق توسعه ملی برای مدیریت پسماند را صادر کنند.  

در این نامه آمده است:
محضر مبارک ولی امر مسلمین حضرت ایت الله العظمی خامنه ای مد ظله العالی

رهبر معظم انقلاب اسلامی ایران
سلام علیکم

احتراماً، خدای را شاکریم که از تمامی امور کشور استحضار و آگاهی و اشراف کامل دارید. 
مازندران، گیلان، گلستان علاوه بر مشکلات عدیده کشاورزی، دامی، تولیدی، صنعتی به بلیه ای 
بزرگ ابتلاء یافته که پسماند و زباله می باشد متأسفانه جنگل، اراضی کشاورزی، کوه ها و حتی 

ساحل دریای خزر و رودخانه مملو از زباله شده که علاوه بر بیماری های گوناگون آینده منطقه 
را نیز جدا مورد تهدید قرار داده است.

دولت با درک این مطلب و توجه به اینکه بودجه ریالی پاسخگو نیست تقاضای نجات 3 استان 
ساحلی شمال از طریق صندوق توسعه ملی را نمودند به خصوص شخص جناب آقای نوبخت 
ریاست محترم سازمان برنامه و بودجه و محاسبات پیگیری از طریق مختلف داشته است تا به 

محضر مبارک حضرتعالی انعکاس یابد.
 امید و استدعای مردم شمال این است که با بذل توجه و بزرگواری نسبت به اختصاص از محل 

صندوق اوامر مطاع صادر فرمایند.
والامرالیکم والسلام علیکم و رحمه الله و برکاته

رشت  شهر  اسلامی  شورای  پیشین  عضو  خطیبانی  باقری  محمود 
در ادامه افشاگری هایش در زمان تصدی گری ثابت قدم در راس 
شهرداری رشت نوشت: این روزها برچیدن میله های جایگزین درختان 
70 ساله خیابان امام خمینی به یکی از داغ ترین موضوعات اجتماعی 
و سیاسی شهر تبدیل شده است. دو نماینده مردم رشت در مجلس 
شورای اسلامی خواستار رسیدگی به تخلفات موجود در پروژه های 
پیاده راه و بی ارتی شدند. شهردار و چند عضو شورای رشت اعلام 
داشتند که اجرای پروژه بی آرتی توسط شهردار سابق بدون مجوز بوده 
است. بسیاری از فعالان اجتماعی و رسانه ها نسبت به تضییع بیت 
االمال، واکنش نشان دادند. معاون امور عمرانی استانداری گیلان هم 
اعلام کرد که شهردار مجاز به برچیدن میله های بی ارتی نبوده است 
و به یکباره مکاتبات انجام شده بین شهرداری و استانداری در شبکه 
های اجتماعی منتشر می شود و سرانجام معاون دادگستری گیلان 
اعلام کرد که دادستانی جهت رسیدگی به این امر مداخله خواهد کرد.

آن چه که در این شرایط برای من به عنوان کسی که سابقه ای در 
انقلاب و نظام دارم و در 4 سال گذشته در شورای رشت حضور داشته 
ام، اهمیت دارد درک این موضوع است که چگونه باید اراده برخورد با 
مفاسد اداری و اقتصادی را تقویت کرد؟ ایا در مبحث مقابله با مفاسد 
مالی و اقتصادی فقط دستگاه های نظارتی وظیفه دارند؟ ایا مدیران 
دستگاه ها در این خصوص وظیفه ای ندارند و فقط باید پست های 
مدیریت اشغال و حق مدیریت دریافت کنند و از اقتدار قانونی مسئولیت 

خود بهره ببرند و هیچ کنش قابل انتظاری نداشته باشند؟
یکم: معاون عمرانی و هماهنگی استاندار گیلان در 15 اردیبهشت 95 
در مصاحبه با رسانه ها می گوید تنها 40 درصد طرح پیاده راه فرهنگی 
رشت اجرایی شده است. آنچه دیده بودیم با آنچه که انجام شد کاملا 
متفاوت است. مسئول ارشد استان هم از اجرای این پروژه رضایت 
ندارد و خواستار پیگیری برای تکمیل این پروژه است. یا اعلام شد 
که استانداری مخالف بریدن درختان خیابان امام خمینی است. یا این 
که اخیرا اعلام شد که استانداری با برچیدن بی ارتی در مسیر فرهنگ 
تا حشمت مخالف بوده است. اینک این پرسش وجود دارد که نقش 
حوزه عمرانی استانداری گیلان در حوزه های مرتبط با مدیریت شهری 
چیست؟ اگر این امر را مفروض بگیریم که شهردار و شورا به وظایف 
خود عمل نمی کنند، معاون عمرانی چه نقشی در این بخش دارد؟ ایا 

فقط وظیفه دارد نامه نگاری بکند و پس از آن سکوت نماید؟
دوم: در جلسه مشترک کمیسیون های توسعه و عمران و فرهنگی و 
اجتماعی شورا، به منظور بررسی سند بازآفرینی شهر رشت با حضور 
مدیرعامل شرکت پل شیر مجری طرح پیاده راه فرهنگی، آقای قانعی 
مدیرعامل پل شیر می گوید: طرح اجراشده پیاده راه، طرحی نبود که 
ما به شهردار وقت پیشنهاد داده بودیم. قرار بود پیاده راه مکانی برای 
تعاملات اجتماعی باشد، اجرای گلخانه، فضای سبز و دورهم نشینی و 
کتابخانه و کافی شاپ و… برخی از طرح هایی بود که می باید در پیاده 
راه اجرا می شد ولی در عمل حذف گردید. هم چنین قرار بود بخش 
زیادی از نور پیاده راه از نورپردازی ساختمان های میراثی میدان تامین 
شود ولی در عمل این اتفاق نیفتاد و نورپردازی به شرکت دیگری 

واگذار شد.
وی هم چنین در پاسخ به انتقاد اعضای شورا پیرامون مصالح و کیفیت 
نامطلوب کف پوش ها و روشنایی پیاده راه هم گفت: بعد از مطالعه، در 
اجرا به مشکل برخوردیم، مصالح به ما اجبار می شد و در میانه راه، 
قرارداد شرکت فرنهاد به عنوان طراح فسخ و با شرکت دیگری قرارداد 
منعقد شد و در عمل طرح ارائه شده پل شیر به تمامی اجرا نگردید. بعد از 
افتتاح پیاده راه، شرکت پل شیر غایب شد و همه تصمیم ها رادیکالی در 
یک موضوع ابلاغ می گشت. به همین دلیل آن چه پلشیر طراحی کرد 
با آنچه اجرا شد، در عمل بسیار متفاوت بود. مساله روشن است و آن 
این که معاونت عمرانی استانداری باید بگوید از منظر قانونی در کجای 
این معادلات قرار دارد؟ اگر وظیفه ای ندارد پس نباید مداخله کند و 
اگر مسئولیتی برای خود از منظر قانونی قایل است خوب است به طور 
شفاف به افکار عمومی پاسخ دهد که در قبال این همه اتفاقاتی که در 

شهر افتاده است چه کاری انجام داده است؟

سوم/ در کشورهایی با ساختار حکومتی تمرکزگرا مانندکشور ما، دولت 
مرکزی در اداره امور محلی نقش گسترده ای را به صورت مستقیم و 
غیر مستقیم ایفا می کند و در این راه بخش عمده ای از امور محلی را 
به صورت متمرکز در اختیار سازمان های تابعه اش قرارمی دهد و در 
این چار چوب عناصر ملی مؤثر در مدیریت شهری مشتمل بر وزارت 
کشور، وزارت راه و مسکن و شهرسازی و سازمان برنامه و بودجه می 
باشند. چنان که روشن است این سه دستگاه اجرایی مهم، در حوزه 
مدیریت شهری وظایف مشخصی دارند که به شرح زیر مطرح می 

شوند:
1- وزارت کشور: مهم ترین عنصر ملی مؤثر در مدیریت شهری و 
شهر داری های ایران وزارت کشور است و یکی از علل عدم استقلال 
شهرداری ها در نوع ارتباط آنها با وزارت کشور است و شهر داری ها در 
ایران از بدو تأسیس به عنوان شعبه های تابعۀ وزارت کشور محسوب 
گردیده و علاوه بر مقامات این وزارتخانه مانند وزیر کشور، معاون 
هماهنگی امور عمرانی، دفتر فنی و اداره کل شهرداری های وزارت 
کشور، تابع استانداری به عنوان مؤثرترین سازمان در مدیریت شهری 

در سطح منطقه ای بوده است.
2- وزارت مسکن و شهر سازی: رابطه وزارت مسکن و شهر سازی و 
سازمان مسکن و شهر سازی بعنوان سازمان محلی آن را، با شهرداری 

با محورهای زیر می توان بررسی نمود:
الف / پیشنهاد و تهیه طرح توسعه شهری و نظارت بر حسن اجرای 
برنامه های مصوب توسعه شهری توسط شهرداری که در صورت بروز 
اختلاف نظر بین سازمان مسکن و شهر سازی و شهرداری در خصوص 
طرح مصوب، نظریه کمیسیون ماده 5 استان و در حالت وجود مغایرت 
های اساسی نظریه شورای عالی شهر سازی و معماری ملاک عمل 

است.
ب/ اجرای پروژه های عمرانی دولتی یا اعتبارات ملی در شهرها.

ج/ تهیه و اجرای طرح های آماده سازی زمین با هدف توسعه شهرها 
مطابق نامه های مصوب.

ه/ تهیه، تصویب و ابلاغ معیارها، ضوابط و آئین نامه های شهر سازی.
3- سازمان برنامه و بودجه: شهرداری ارتباطی غیر مستقیم و از طریق 
وزارت کشور و استانداری با این سازمان داشته و ارتباط بودجه ای آن 
مشتمل بر بودجه های عمران شهری، کمک های بلاعوض و اعطای 

وام می باشد.
امور عمرانی  از اهداف و وظایف معاونت هماهنگی  چهارم: بخشی 
استانداری که این معاونت را در حوزه کارکرد مدیریت شهری مسئولیت 
پذیر می سازد به قرار زیر است؛ درواقع در شرایط کنونی، این معاونت 
عمرانی استاندار گیلان است که باید به ابهامات موجود در خصوص 

عملکرد شهردار معزول رشت پاسخ دهد:
• نظارت بر برنامه های عمرانی و گزارش گیری مستمر از پیشرفت 
برنامه های عمرانی روستاها و شهرها از محل اعتبارات مختلف و اعلام 
عدم پیشرفت آنها به سازمان های اجرایی مربوطه به منظور رفع موانع

• انجام اقدامات لازم در زمینه تشکیل جلسات شورای آب، شورای فنی 
استان و شورای برنامه ریزی و سایر شوراها و کمیسیون ها و کمیته 

های مربوطه بر حسب مورد
• تهیه و تنظیم گزارش جامع از عملکرد دستگاه ها و ارزشیابی آنها در 
راستای اجرای پروژه های عمرانی و آثار و نتایج اقتصادی اجتماعی آنها 
به منظور استفاده بهینه در تدوین برنامه های ملی منطقه ای و محلی

نظر  از  استان  روستایی و شهری  مناطق  بررسی وضع  و  • مطالعه 
امکانات و تسهیلات رفاهی به منظور شناخت نیازها و اولویت بندی 

آنها و پی گیری اعتبارات مربوط از منابع مختلف
• تهیه و تنظیم معیارها و ضوابط لازم برای تعیین اولویت های طرح 
های عمرانی در مناطق روستایی و شهری و همکاری با واحدهای 

ذیربط در این زمینه با وزارت کشور
• هماهنگی و همکاری در زمینه برقراری اجرای نظام فنی – اجرایی 

در چارچوب مقررات و ضوابط مربوط
• نظارت و اجرای روش های مناسب به منظور ترویج و تشویق در 
به کارگیری ضوابط و استانداردها و معیارهای فنی در دستگاه های 

اجرایی دولتی و غیر دولتی
• نظارت و بررسی اعتبارات شهرداری ها و هدایت و راهنمایی های 
لازم در اتخاذ روش های صحیح و رعایت اولویت ها در چارچوب طرح 

ها و برنامه ها
• نظارت و بررسی و اظهارنظر در خصوص برنامه ها، اعتبارات و مسائل 

مالی سالیانه شهرداریها که به تصویب شورای اسلامی می رسد.
پنجم: در کشور ما دستگاه های نظارتی متعددی هر کدام به نوعی 
وجود  به رغم  چرا  اینکه  هستند،  فساد  با  برخورد  و  شناسایی  درگیر 
نهادهای نظارتی باز هم شاهد فساد هستیم به این دلیل است که انتظار 
صرف از دستگاه های نظارتی برای کشف و برخورد با فساد نگاه درستی 
نیست. در کشورهای موفق در مبارزه با فساد نیز دستگاه های نظارتی 
قوی و کارآمد آنها به عنوان تنها راهکار مقابله با فساد شناخته نمی شوند 
و صرفاً یکی از ابزارهای موجود است. »فساد پدیده پیچیده ای است که 
مبارزه با آن در سطح ملی مستلزم »متعهد بودن عملی مسوولان جامعه 
به ترویج اخلاقیات و فرهنگ سلامت«، »رفع نارسایی های  قوانین«، 
»اولویت دادن به اقدامات پیشگیرانه و استقرار نظام کنترلی مناسب«، 
»شفافیت اطلاعات و تقویت نقش رسانه عمومی«، »افزایش روحیه 
پاسخگویی و درستکاری در جامعه«، »حمایت از افشاگران فساد«، 
»توجه به صلاحیت های اخلاقی کارکنان و شایسته سالاری«، »اعمال 
نظام های تشویق و تنبیه«، »استقرار نظام برنامه ریزی و بودجه بندی 
کارآمد و موثر«، »ایجاد مرجع مناسب جهت تعیین و پایش شاخص های 
سلامت اقتصادی«، »اصلاح نظام اداری و مدیریتی«، »جلب همکاری 
و مشارکت فعال عمومی در ریشه کنی فساد«، »کاهش تصدی گری 
دولت و تمرکز بیشتر بر سیاستگذاری و نظارت« و »بهره برداری از 
جمله  از  اینها  است.  اطلاعات«  فناوری  به ویژه  روز  تکنولوژی های 
اقدامات اصلاحی است که می تواند در ارتقای سلامت جامعه موثر باشد. 
توقع رفع این موارد صرفاً از دستگاه های نظارتی قطعاً انتظار غیرمعقولی 
است.« تا زمانی که نگاه به تحلیل علت و رفع منشأهای فساد نباشد و 
اقدامات عمدتاً متمرکز بر معلول باشد، پیشرفت عمده و قابل توجهی را 
نمی توان شاهد بود. مبارزه با فساد یک جهاد همه جانبه با برنامه ریزی 
علمی و جامع لازم دارد که در شرایط فعلی با آن فاصله معناداری داریم.
ششم: مهم ترین موضوعی که در برنامه ریزی علیه فساد باید مورد 
توجه قرار گیرد تقویت وظایف پیش گیرانه و بازدارنده در مبارزه با 

مفاسد مالی و اقتصادی است. هر فعالیت اقتصادی از مرحله 
سیاست گذاری و تصمیم گیری آغاز و در مراحل اجرایی و 

عملیاتی ادامه می یابد. با ریشه یابی فعالیت های 
مهم اقتصادی، در می بابیم که علل 

و  مالی  مفاسد  از  بسیاری  اصلی 
می توان  را  اقتصادی  جرایم 

سیاست گذاری  مرحله  در 
بین  از  تصمیم سازی  و 
کمترین  که  آن  بدون  برد، 
هزینه ای بر اقتصاد ملی وارد 
اجازه  نمی توان  زیرا  شود؛ 
اقتصادی  سیاست های  داد 

شود  اعمال  نادرست 
عوارض  و 

منیتی  ا

ایجاد نماید و یا به بروز جرایم و مفاسد اقتصادی بینجامد و در این 
مرحله برای مقابله و درمان وارد شود.

هفتم: اگر تصمیم گیری و سیاست گذاری، درست اتخاذ شود و با نگاه 
واقع بینانه و آسیب شناسانه مورد توجه قرار گیرد، از اعمال نفوذهای 
متعدد پرهیز شود، منافع عمومی بر منافع شخصی و گروهی رجحان 
یابد، در عمل نه تنها به اهداف و نتایج مورد انتظار دست می یابند بلکه 
عوارض امنیتی آنها نیز به شدت کاهش می یابد؛ از این رو، هر چه توان 
خود را بر اصلاح ساختار تصمیم گیری و سیاست گذاری معطوف نماییم 
و دیدگاه های آینده  نگرانه، آسیب شناسانه و واقع  بینانه در مرحله قبل 
از تصمیمات اقتصادی ملحوظ شود، نیاز به هر گونه فعالیت انظارتی 
جرم  یابانه کاهش می یابد. در چنین شرایطی نه تنها فضای اقتصادی 
پلیسی نمی شود بلکه در عین حفظ سلامت اقتصادی و حرمت افراد، 
هزینه های اجتماعی، مالی و سازمانی کاهش می یابد و به موثرترین 
شیوه به اهداف خود که همانا حفظ و تقویت سلامت فعالیت اقتصادی 

است، دست می یابیم.
هشتم: در چرایی موثر نبودن اقدامات و فعالیت های صورت گرفته در 
خصوص مقابله با فساد مالی می توان به یکسان نبودن برخوردهای 
صورت گرفته در جهت مقابله با فساد، مشکلات اقتصادی، گسترش 
فساد، سوء استفاده از موقعیت شغلی، تجمل گرایی و اشرافی گری، 
قانون گریزی و … در بین مدیران، مداخلات غیر قانونی در تصمیم 
به  مالکیتی  و  نگاه شخصی   ،… و  ها  گذاری  سیاست  ها،  گیری 
مسئولیت ها و مناصب و مدیریت ها، مخدوش شدن رژیم صلاحیتی 
در تصدی مشاعل حساس و تصمیم گیری و کاهش اقتدار دستگاه 

های نظارتی اشاره کرد.
نهم: خوب است دستگاه های مرتبط با مدیریت شهری از جمله معاون 
عمرانی استانداری نگاهی به عقب بیاندازندو ببینند که چه کارنامه ای 
از خود بجا گذاشته اند؟ آیا به برنامه های و تعهدات قانونی خود عمل 
کرده اند؟ آیا به وظایف نظارتی شان عمل نموده اند؟ چرا شهرداری 
رشت 730 میلیاردتومان بدهی دارد؟ آیا با موضوع نظارت و ده ها و 
صدها مشکل ریز و درشت شهر رشت برخورد سیاسی نشده است؟ 
مشکل ترافیک و حمل و نقل رشت چرا هم چون گره بسته، باز 
نمی شود؟ چرا شهردار سابق توانایی مدیریت برف 40 سانتی 
متری را نداشت و خسارات فراوانی به شهر و شهروندان وارد شد 
و حتی به نماینده مردم اهانت کرد، سکوت شد؟ چرا در برابر 
دخالت شهرداری در انتخابات شورا سکوت شد؟ چرا شهردار 
سابق رشت شهر را با طرح های نهایی نشده مثل بی آر 
بازار تاریخی و  پیاده راه، به بن بست کشید و  تی و 
بزرگ شهر را به نابودی کشاند، سکوت شد؟ چرا 
شهردار معزول و دروغگوی رشت درختان 70 
ساله خیابان امام خمینی را برید و در چشمان 
همه ما و شهروندان و رسانه ها زل زد و گفت 
چند برابر آن درخت می کارد اما کاری نکرد، 

سکوت شد؟
دهم: من به اعتبار اسناد و مدارک موجود 
و علاوه بر این که در زمان شهردار سابق، 
های  پروژه  در  مالی  انضباطی  بی  شاهد 
شهری بودم، به عینه دیدم یک باند اقتصادی 
که دارای پشتوانه سیاسی هم هستند بر امورات 
عمرانی  های  پروژه  جمله  از  شهرداری  اقتصادی 
تسلط دارند و پیمانکار و مصالح را از خارج از استان 
می آورند و شبکه خرید مصالح دارند و پیشاپیش اراضی 
مرغوب را می خرند من به تجربه و شناختی که از سیستم 
اداری دارم، فساد را صرفا اختلاس، تبانی و ارتشا و فریب و تقلب 

و کلاهبرداری و سرقت نمی دانم.
حق مردم رشت را باید ستاند و …

مدیرکل کتابخانه های عمومی استان گیلان از برگزاری طرح ملی 
کتابخانه گردی همزمان با روز پنجشنبه 17اسفند و سالروز تاسیس 
نهاد کتابخانه های عمومی کشور در 19 کتابخانه عمومی در سراسر 

استان گیلان خبر داد.
 به گزارش روابط عمومی اداره کل کتابخانه های عمومی گیلان، 
دکتر هادی نوری پیش از ظهر امروز چهارشنبه )9 اسفند( در جمع  
روسای ادارات و مسئولان  کتابخانه عمومی استان به تشریح جزئیات 
طرح ملی کتابخانه گردی پرداخت و گفت: این طرح ملی همزمان با 
سالروز تاسیس نهاد کتابخانه های عمومی در 19 کتابخانه در سراسر 

گیلان به اجرا درخواهد آمد.
دکتر نوری با بیان اینکه کتاب باید در سطح جامعه با عنوان یک 
موضوع اجتماعی مورد توجه قرار گیرد خاطر نشان کرد: در این زمینه 

نیازمند توجه همه دستگاه ها هستیم.

مدیرکل کتابخانه های عمومی استان همچنین افزود: ترویج کتاب و 
کتابخوانی تنها نباید محدود به یک قشر خاصی بوده بلکه باید تمایل 

به کتاب و کتابخوانی در میان آحاد جامعه اشاعه شود.
وی  باتأکید براینکه موضوع کتاب و کتابخوانی باید موضوع همه 
محافل عمومی، خصوصی، رسانه ای، اداری شود، گفت: اگر به دنبال 
وقوع اتفاقات مثبت برای حوزه کتاب و کتابخانه های هستیم باید 

تلاش کنیم کتابخوانی به یک گفتمان تبدیل شود.
دکتر هادی نوری با اشاره به اینکه در این زمینه به دنبال برگزاری 
نشست های تخصصی برای اقشار مختلف در سطح استان هستیم، 
خاطرنشان کرد: این تصور که کتاب تنها محدود به کتابخانه ها باشد 

باید تغییر کند.
نوری در ادامه به برگزاری نشست کتاب خوان ویژه فرماندار استان 
گیلان نیز اشاره و تصریح کرد: براساس برنامه ریزی های انجام شده 

هفته آینده نیز سومین جلسه نشست کتاب خوان مدیران شهرستانی 
ویژه مدیران شهرستان انزلی برگزار می شود.

اینکه متاسفانه  به  اشاره  با  مدیرکل کتابخانه های عمومی گیلان 
در برخی شهرستان آنگونه که شایسته است به امر کتابخوانی توجه 
نمی شود، اظهار کرد: برگزاری این نشست به جلب توجه مسئولین 
به حوزه کتاب و کتابخوانی و انجام اقدامات لازم در راستای ترویج، 

رشد و توسعه فضای کتابخانه ای و کتاب  منجر می شود.
دعوت دکتر نوری از دوستداران برای حضور در کتابخانه های عمومی

وی به برخی برنامه های 17 اسفند ماه و سالروز تاسیس نهادکتابخانه 
های عمومی کشور نیز اشاره کرد و افزود: امسال برای نخستین بار 
همزمان با این روز، طرح ملی کتابخانه گردی در سراسر کشور و در 

سطح استان گیلان اجرایی می شود.
نوری با بیان اینکه براساس برنامه ریزی نهادعمومی کتابخانه های 
کشور این طرح در استان گیلان در 19 کتابخانه اجرا می شود از همه 
مسئولین استانی، نمایندگان مردم گیلان در مجلس شورای اسلامی، 
ائمه جمعه، علما، چهره های فرهنگی، هنری، ورزشی، اصحاب رسانه 
و عموم مردم فرهنگ دوست و کتابخوان گیلان دعوت کرد تا با 
حضور در کتابخانه های عمومی و بازدید از این اماکن فرهنگی با 

خدمات نوین کتابخانه ای آشنا شوند.
مخاطبان  افزایش  موجب  گردی  کتابخانه  اینکه  به  اشاره  با  وی 
در  عضویت  روز  این  در  کرد:  خاطرنشان  شود،  می  ها  کتابخانه 
کتابخانه های برای عمومی بازدید کنندگان توسط کتابداران پرتلاش 

کتابخانه های عمومی به صورت افتخاری انجام خواهد پذیرفت.

گفتنی است طرح ملی کتابخانه گردی از صبح روز پنجشنبه17 اسفند 
میرزا  لغایت 19 در کتابخانه های عمومی  از ساعت7/30 صبح  و 
باران  کودکان  و  الانبیاء)ص(  خاتم  جنگلی)سلیمانداراب(،  کوچک 
گیلان  در  شهرستان  مرکزی15  های  کتابخانه  همچنین  و  رشت 

میزبان دوستداران کتاب خواهد بود.
در نشست هماهنگی برگزاری طرح ملی کتابخانه گردی زهرا بدن 
زمانداری؛  مجید  و  ها  همکاری  و  ها  کتابخانه  توسعه  معاون  آرا؛ 
کتابخانه های عمومی  اداره کل  روابط عمومی  کارشناس مسئول 

استان گیلان نیز به تشریح جزئیات اجرای این طرح پرداختند.
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خبر

جاسم ویشگاهی بوی المپیک شنید

یمی: چرا مردم فکر می کنند پولدار شدم ؟ علیرضا کر

دختری که با اشک هایش خبرساز شد

رئیس  نایب  با  دیدار ضیایی 
فراکسیون ورزش مجلس

و معرکه گیری پیری  سر 

رئیس فدراسیون والیبال روز دوشنبه بیستم اسفند با نایب رئیس فراکسیون مجلس شورای 
اسلامی و هیات همراه دیدار و گفت و گو کرد.

به گزارش سایت فدراسیون والیبال، احمد ضیایی رئیس فدراسیون والیبال امروز )دوشنبه( با سید 
کاظم دلخوش اباتری نماینده مردم صومعه سرا در مجلس شورای اسلامی و نایب رئیس اول 

فراکسیون ورزش مجلس و هیات همراه دیدار و گفت و گو کرد.
رشد و توسعه والیبال ایران در سال های اخیر و افتخارات به دست آمده در میادین آسیایی و 

جهانی از جمله محورهای این دیدار صمیمی بود.

همچنین دلخوش به نمایندگی از مجلس شورای اسلامی در این دیدار بر حمایت خانه ملت از 
برنامه های قهرمانی ورزش والیبال در میادین پیش رو تاکید کرد و اظهار داشت: اقبال مردمی از 
ورزش والیبال به گونه ای است که باید برای بعد همگانی آن نیز برنامه ریزی کاملی انجام شود.

رئیس فدراسیون والیبال در این دیدار با تشریح برنامه های سال آینده والیبال گفت: در سال 97 
نمایندگان والیبال ایران در 17 رویداد آسیایی و جهانی شرکت می کنند که حضور شایسته در 
سه رویداد مهم لیگ ملت های والیبال، قهرمانی مردان جهان و بازی های آسیایی 201۸ جاکارتا 

با تیم بزرگسالان از جمله آنان است.

کاپیتان پیشین تیم ملی کاراته کشورمان با حضور در مبارزات سنگین وزن 
رقابتهای کاراته وان اتریش، نه تنها بعد از هشت سال دوباره به صحنه 
مسابقات باز گشت بلکه توانست با شکست رقبای قدرتمند خود به مدال 

برنز دست یابد.
به گزارش خط اول، مرحله دوم از رقابتهای سری – لیگ جهانی روزهای 
دوازدهم و سیزدهم اسفند به میزبانی اتریش در سالزبورگ برگزار شده 
است. جاسم ویشگاهی کاراته کای پرافتخار تیم ملی کشورمان که دو 
طلا، یک نقره و یک برنز جهان، دو طلا و یک نقره بازیهای آسیایی را 
به عنوان مهمترین عناوین در ویترین افتخارات خود دارد، با حضور در این 
رقابت ها یکبار دیگر با مدال به میدان مبارزه بازگشت. این کاراته کای 
کشورمان که آخرین بار هشت سال قبل در ترکیب تیم ملی کشورمان 
قرار گرفته بود، در 36 سالگی و بعد از سالها مربیگری در کشورهای 

اروپایی، تصمیم گرفت خود را در میدان مبارزه محکی دوباره زند. 
وی در وزن ۸4+ کیلوگرم مرحله دوم رقابت های لیگ جهانیبه مصاف 
رقبای خود رفت و ابتدا حریفی از ایتالیا را شکست داد، سپس برابر کاراته 
کایی از اکراین به برتری رسید و در دیدار سوم موفق شد حریفی از 
کرواسی را مغلوب کند. این کاراته کای گیلانی در ادامه لیگ جهانی 

کاراته در اتریش موفق شد حریف قدرتمندی از جمهوری آذربایجان را 
شکست دهد و سپس برابر حریفی از کوزوو که مدال برنز مسابقات 201۸ 
جهانی را در اختیار داشت، مغلوب شد. با راهیابی کاراته کا کوزوویی به 
دیدار نهایی، ویشگاهی شانس کسب مدال برنز را به دست آورد و در این 
راستا موفق شد حریفانی از کشورهای اکراین و صربستان را شکست دهد 

تا روی سکوی سوم این مسابقات قرار گیرد.
عضو پیشین تیم ملی کاراته گفت: هدفم از بازگشت به تاتامی مسابقات 
کسب سهمیه المپیک است و اگر فدراسیون حمایت نکند، به صورت 

انفرادی در مسابقات شرکت می کنم.
جاسم ویشگاهی بعد از کسب مدال برنز رقابتهای سری – لیگ جهانی 
در اتریش با بیان مطلب فوق به خبرنگار مهر گفت: بعد از هشت سال 
دوری از مبارزه و پشت سر گذاشتن مشکلات دیسک کمر قبل از هر 
چیز هدفم از حضور در رقابتهای اتریش، وارد کردن شوک به بدن بود 
تا بررسی دقیقی از شرایط جسمانی ام داشته باشم که خدا را شکر با سه 

هفته تمرین، هفت مبارزه و کسب مدال برنز بازخورد خوبی گرفتم.
وی ادامه داد: بعد از حضور در این مسابقات به این نتیجه رسیدم می توانم 
در مسابقات مهمتر چون سوپرلیگ جهانی موفق عمل کنم و با حضور در 

چنین رقابتهایی نیز توان کسب سهمیه المپیک را خواهم داشت. توجهی 
به سن و سال ندارم چرا که با تمرین و آمادگی بدنی می توان به هدف 

رسید.
ویشگاهی در مورد برخورد فدراسیون با بازگشت وی گفت: تاکنون هیچ 
عکس العملی از سوی فدراسیون ندیدم، در بازگشت به تهران و مذاکره 
با کادر فنی تیم ملی و مسئولان فدراسیون شرایط خود را تشریح می 
کنم. اگر مورد قبول قرار گرفت که در خدمت تیم ملی هستم و در غیر 

اینصورت به تنهایی در مسابقات شرکت می کنم.
برنز  از مدال  امتیازاتی که  با  افزود:  تیم ملی کاراته  پیشین  این عضو 
رقابتهای اتریش کسب کردم، می توانم در رنکینگ جهانی به رتبه زیر 
100 رسیده و جواز حضور در لیگ های جهانی را کسب کنم و با تداوم 

روند فعلی مطمئن هستم به خواسته خود می رسم.
وی در پایان گفت: نمی خواهم خود را به زور به تیم ملی تحمیل کنم، در 
تیم ملی کاراته به اهداف خود رسیده و مدال های جهانی، بازیهای آسیایی 
و قهرمانی آسیا را کسب کرده ام. برای آینده نیز همه چیز بستگی به 
شرایط دارد و اگر نیاز دیدند که می توانم کمک کنم بازهم در خدمتم و 

اگر نه به تنهایی برای کسب سهمیه تلاش می کنم.

»این ذهنیت مرا آزار می دهد چون آن چیزی که مردم فکر می کنند با 
واقعیت تفاوت دارد. به جز روزی که خدمت مقام معظم رهبری رفتم و 
به یکی از آرزوهای زندگی ام رسیدم، سایر روزهایی که در چند ماه اخیر 
گذراندم، برای من خیلی سخت و بد گذشت. برخی از مسئولان به خانه 
آمدند یا به زور مرا جایی بردند تا از عکس  گرفتن کنار من و برگزاری 
یک مراسم نفع خودشان را ببرند. در این میان برخی سیاه نمایی ها هم 
صورت گرفت چون اصلا پاداش آنچنانی در کار نبود. چه کسی گفته 
من پولدار شدم؟ هر مسئولی که در این چند ماه کاری برای من کرده، 

بیاید و بگوید تا مردم هم متوجه شوند.«
به گزارش ایسنا، »در ماه های اخیر کشتی ایران تحت  تأثیر اتفاقاتی قرار 
گرفت که برای علیرضا کریمی در مسابقات جهانی زیر 23  سال رخ 
داد. این آزادکار جوان برای روبه رو نشدن با حریفی از رژیم صهیونیستی 
یک دقیقه مانده به پایان مبارزه اش با کشتی گیر روس با دستور مربیان 
شکست خورد. این اتفاق تبعاتی را برای کشتی ایران به همراه داشت؛ 
اگر چه در نهایت با رایزنی رئیس فدراسیون کشتی خطر تعلیق رفع شد 
و محرومیت گریبان کشتی گیر و مربی اش را گرفت. علیرضا کریمی 
که به دلیل محرومیت 6 ماهه مسابقات قهرمانی آسیا را از دست داد و 
در جام  جهانی هم نمی تواند شرکت کند، مثل سایر کشتی گیران این 
روزها نگران آینده این رشته است. رسول خادم حتی با وجود اصرار 
اهالی کشتی راضی به بازگشت نشده و آینده همه ملی پوشان تحت  
تأثیر این اتفاق قرار گرفته است. به همین بهانه مصاحبه ای را با علیرضا 
کریمی که با وجود محرومیت ملی پوشان را در مسابقات قهرمانی آسیا 
همراهی کرد، ترتیب دادیم. در ادامه مشروح گفت وگوی »شهروند« را 

با علیرضا کریمی می خوانید.

به  آسیا  قهرمانی  مسابقات  برای  آزادکاران  با  همراه 
قرقیزستان رفته بودی اما نتوانستی روی تشک بروی.

بله؛ با نظر کادر فنی من که تا چند روز قبل از مسابقات جزو نفرات 
اعزامی بودم، به  عنوان همراه به قرقیزستان رفتم. کنار تیم بودم و 
مشکل خاصی هم پیش نیامد. همه بچه ها زحمت کشیدند؛ حالا برخی 
با مدال برگشتند و برخی هم نتوانستند مدال کسب کنند. با توجه به 

شرایطی که داشتیم، به نظرم نتیجه بدی به دست نیامد.

در چند ماه اخیر به چهره اول کشتی ایران تبدیل شدی. 
و حالا  کرد  استعفا  اتفاقات  آن  از  بعد  رسول خادم هم 

کشتی بلاتکلیف است.
واقعا از اتفاقاتی که در این چند ماه رخ داده، خسته شدم. متاسفانه رسول 
خادم را زیر فشاری که وجود داشت، تنها گذاشتند و تمام تقصیرها 
گردن او افتاد. اصلا برای برخی مسئولان مهم نیست که کشتی چه 
سرنوشتی خواهد داشت و آیا تعلیق می شود یا خیر. حتی در روزهای 
اخیر دیدم که آنها حاضر نیستند در این  باره صحبت کنند و این نشان 

می دهد که کشتی برایشان اهمیتی ندارد.

خودت در جریان ماجرای محرومیت و تعلیق بودی.واقعا 
صحبت از تعلیق کشتی ایران جدی است؟

بله؛ دقیقا صحبت های خادم درباره خطر تعلیق کشتی جدی است. 
خودم در این 2، 3 ماه دیدم که خادم بارها به سوییس، مقر اتحادیه 
جهانی کشتی رفت و مذاکره کرد تا از محرومیت هایی که در نظر گرفته 
بودند، کم کند. محرومیت اولیه برای من 2  سال و برای کشتی یک  
سال بود که با تلاش های خادم محرومیت من به 6 ماه رسید و کشتی 

هم که این خطر از سرش گذشت.

تو به  عنوان یک ورزشکار به دستور مربیان 
عمل کردی و به اعتقاد برخی قربانی شدی. 
به نظرت ممکن است محرومیت تو باعث 
شود راهکاری برای این فرار از محرومیت ها 

در آینده اندیشیده شود؟
من که فکر نمی کنم اتفاق خاصی بیفتد. شاید رسول 
مسئولان  با  را  موضوع  این  اگر  می کرد  تصور  خادم 

ورزش و مقامات بالاتر در میان بگذارد، آنها بتوانند 
که  می رسد  نظر  به   اما  کنند  ارایه  راهکاری 

برایشان اهمیتی ندارد. من فقط امیدوارم در 
سال های آینده اتفاقات بدتر از این برای من 
و کشتی ایران رخ ندهد، چون در صورت 

تکرار چنین ماجرایی کشتی را تعلیق می کنند. باید بالاخره یک راهی 
پیدا شود وگرنه که ورزش ما ضربه سنگینی  خواهد خورد.

تا به  حال به این فکر کردی که ممکن است برای سومین  
بار هم با قرعه نحس مواجه شوی؟

حتی نمی توانم به آن فکر کنم؛ البته بیشتر از این  که برای خودم نگران 
باشم، برای کشتی نگرانم که ممکن است تعلیق شود. در آن صورت 

آینده همه کشتی گیران تحت  تأثیر قرار می گیرد.

بعد از استعفا توانستی با رسول خادم صحبت کنی؟
من فقط یک روز قبل از استعفا با خادم در اردوی تیم  ملی صحبت 
کردم. متاسفانه دیگر خبری از او ندارم و فقط در رسانه ها صحبت هایش 
را خواندم. در مسابقات قهرمانی آسیا هم کشتی گیران دوست داشتند 

خادم کنارشان باشد که این اتفاق رخ نداد.

چه  دقیقا  مواجه شدی،  آن  با  که  ماهه ای  محرومیت ٦ 
زمانی به پایان می رسد؟

طبق چیزی که به من اعلام کردند، محرومیت من اول خردادماه به 
اتمام می رسد. مسابقات قهرمانی آسیا را که از دست دادم و در جام  
جهانی هم اگر تیم اعزام شود، نمی توانم حضور داشته باشم. 
امیدوارم بعد از آن بتوانم خودم را برای بازی های آسیایی و 

مسابقات جهانی آماده کنم.

پس هنوز مشخص نیست که تیم  ملی به جام  
جهانی آمریکا می رود یا خیر؟

این  دیگر  ماه  یک  نیست.  مشخص  خیر؛ 
نه  اما  می شود  برگزار  مسابقات 
سرمربی مشخص است و 
نه برنامه ای وجود دارد. 
کشتی در بلاتکلیفی 
قرار گرفته و بهتر 
از  قبل  است 

پایان  سال تکلیفش را مشخص کنند. همه چیز روی هواست. با این  
که رسول خادم برنامه های درازمدتی برای مسابقات جهانی و المپیک 
در نظر داشت. اردوهای خیلی خوبی در چند ماه اخیر داشتیم که با این 

اتفاقات فعلا هیچ چیز مشخص نیست.

در چند ماه اخیر نهادهای مختلف از تو تقدیر کردند. این 
ذهنیت در جامعه به وجود آمده که اگر کشتی نگرفتی، 

حداقل پول خوبی به دست آوردی؟
اصلا این طور نیست. این ذهنیت مرا آزار می دهد چون آن چیزی 
که مردم فکر می کنند با واقعیت تفاوت دارد. به جز روزی که خدمت 
مقام معظم رهبری رفتم و به یکی از آرزوهای زندگی ام رسیدم، سایر 
روزهایی که در چند ماه اخیر گذراندم، برای من خیلی سخت و بد 
گذشت. برخی از مسئولان به خانه آمدند یا به زور مرا جایی بردند تا از 
عکس  گرفتن کنار من و برگزاری یک مراسم نفع خودشان را ببرند. 
در این میان برخی سیاه نمایی ها هم صورت گرفت چون اصلا پاداش 
آنچنانی در کار نبود. چه کسی گفته من پولدار شدم؟ هر مسئولی که 
در این چند ماه کاری برای من کرده، بیاید و بگوید تا مردم هم متوجه 

شوند.

حمیدرضا جمشیدی، مربی تو که ٢  سال محروم شد، حتی 
مورد تقدیر هم قرار نگرفت.

متاسفانه مربی من هم مظلوم واقع شد. در چنین ماجرایی فقط مربی 
بر عهده  را  مسئولیتی  بقیه هیچ  و  را می خورند  ورزشکار چوبش  و 

نمی گیرند.

در آخر اگر حرفی داری، بگو؟
به  خادم  رسول  که  بخورد  رقم  طوری  شرایط  امیدوارم  فقط  من 
فدراسیون کشتی بازگردد. کشتی قطعا از رفتن او ضرر می کند چون 
خادم به خوبی در این چند  سال کشتی را اداره می کرد. تمام اهالی 
کشتی این موضوع را می دانند و فقط مسئولان باید پا پیش بگذارند و 

جواب درخواست های خادم را بدهند.«

دنیای کودکانه آیسن ادیب پر از وزنه برداری است و در نگاهش به آینده 
هم فقط وزنه برداری می بیند و بس.

 اجازه ندادن به »آیسن ادیب« دختر ۸ ساله اردبیلی برای اینکه در 
افتتاحیه جام فجر و در مقابل اورسلا پاپاندرئا نایب رییس فدراسیون 
جهانی وزنه برداری وزنه بزند یکی از حاشیه های پر رنگ مسابقات 
جام فجر بود. اشک هایی که این دختر پس از این اتفاق ریخت باعث 
محبوبیتش در میان مردم شد و البته تمام ایران این دختر وزنه بردار را 

شناختند.
آیسن که به همراه پدر، عمو و البته مربی نام آشنای وزنه برداری عزیز 
علی حسینی )پدر سعید علی حسینی( به اهواز سفر کرده بود، در نهایت 
به خواسته اش رسید و او اولین دختری شد که توانست در مقابل مردان 
و زنان زیادی روی تخته مسابقه برود و وزنه بزند. حتی این اتفاق باعث 

شد پاپاندرئا از آمریکا به تمجید او بپردازد.
با آیسن که حالا بعد از وزنه زدن روحیه بهتری دارد صحبت کردیم که 

در ادامه گفت و گو کوتاه با او را می خوانید:
- این همه رشته ورزشی، چرا وزنه بردار شدی؟

از وزنه برداری خوشم می آید. ورزش های دیگر را همه دخترها می توانند 
انجام بدهند اما وزنه برداری را نه.
- فکر می کنی خیلی زور داری؟

بله. خیلی زور دارم و تمرین ها برایم سخت نیست.
- پدر یا برادر وزنه بردار داری؟

اصلا خواهر و برادر ندارم. عمویم من را به وزنه برداری برد.
- وزنه برداری را بیشتر دوست داری یا درس خواندن را؟

هر دو را دوست دارم.
- تمرین وزنه برداری باعث نمی شود از درس عقب بیافتی؟

یک کم عقب می مانم اما معلمم گفته اشکالی ندارد و خودش به من 

یاد می دهد.
- در آینده می خواهی چه کاره شوی؟

من فقط می خواهم وزنه بردار شوم. می خواهم قهرمان باشم.
- وقتی وزنه می زنی دوستانت به تو چه می گویند؟

به من می گویند آفرین.
- کدام وزنه بردار را دوست داری؟

آقای سعید علی حسینی
- زمانی که اجازه ندادن در جام فجر وزنه بزنی ، خیلی ناراحت شدی؟

بله. گریه کردم . دوست داشتم جلوی مسئول فدراسیون جهانی وزنه 
بزنم.

عزیز علی حسینی نیز در مورد استعداد آیسن ادیب به ایسنا گفت: بچه 

هشت ساله خودش را نشان داده که چقدر استعداد دارد. اما ما تا سن 
بلوغ می توانیم از لحاظ فنی با او کار کنیم و پس از آن باید خانواده 
او را بیشتر حمایت کند و  اینکه آینده خوبی داشته باشد  بستگی به 

خانوده اش دارد که او را حمایت کنند.
 او  ادامه داد: آیسن به وزنه برداری علاقه دارد و در هفته شش جلسه 
تمرین دارد. ما هنوز تکنیک ها را به او آموزش می دهیم  و هنوز وزنه 

نمی زند . انءشالله این تکنیک ها در آینده به دردش بخورد.
از  آیسن  این پرسش که حمایت خانواده  به  پاسخ  علی حسینی در 
اوچطور است، تاکید کرد: خوب است. من با پدر و عمویش به اهواز 
آمدم و آنها او را از اردبیل به اهواز آوردند. این یعنی که به کار او علاقه 

دارند  و انشاءلله نتیجه خوبی هم بگیرد.

او در پاسخ به پرسش دیگری مبنی بر اینکه آینده آیسن را چطور می 
بیند، تصریح کرد: قول می دهم چهارسال دیگر یک ورزشکار تمام عیار 
شود و احساس می کنم در سال 2024 می تواند در مسابقات نوجوانان 

جهان شرکت کند.
مربی آیسن در مورد اینکه وقتی به آیسن اجازه وزنه زدن داده نشد، 
خیلی گریه کرد یا نه، گفت: ابتدا گریه کرد اما بعد از آن دیگر زیاد گریه 
نکرد. الان هم روحیه اش خوب است. از این به بعد هم باید برای او 

برنامه ریزی کنم تا نتیجه کار را ببینیم.

مسابقات قهرمانی بوکس گیلان انتخابی کشوری 
در شهرستان املش ناتمام ماند و نتایج رقابت های 
بسکتبال لیگ برتر باشگاه ها و آموزشگاه های 

استان اعلام شد.
به گزارش ایرنا مسابقات قهرمانی بوکس استان 
گیلان انتخابی کشوری در املش شامگاه پنجشنبه 
به علت اعتراض تماشاگران به نحوه داوری ناتمام 

ماند. 
اداره ورزش و جوانان  تابار رئیس  اسدالله عبدالله 
اگر  ایرنا گفت:  به  مسابقه  این  در حاشیه  املش 
ناداوری هایی هم داشتیم ولی به سبب اینکه میزبان 
بودیم باید به رأی داوران احترام می گذاشتیم، سپس 

اعتراضات خود را به استان انعکاس می دادیم. 
پس از آنکه رسول اجاق زاده بوکسور املشی در 
مقابل بوکسور دیگری از رشت مسابقه را واگذار 
کرد، برخی تماشاگران معتقد به رأی داوران به نفع 
ورزشکار رشتی بودند و در نهایت، در بازی دیگری، 
مسئولان  و  داوران  به  املش  بوکس  تیم  مربی 
برگزارکننده اعتراض کرد و تماشاگران نیز همراه 
پایانی که قرار بود بین  شدند و در نتیجه، بازی 
بوکسور املشی و رودسری برگزار شود، برگزار نشد. 
در مسابقات قهرمانی استان گیلان در املش 59 

بوکسور از 14 شهرستان حضور داشتند.

شانزدهمین دوره رقابت های بین المللی شطرنج جام 
خزر با پیروزی همایون توفیقی شطرنج باز گیلانی 
عصر سه شنبه در مرکز همایش ها و نمایشگاه های 

منطقه آزاد انزلی به کار خود پایان داد.
در این رقابت ها و در گروه اساتید ، همایون توفیقی 
از گیلان قهرمان این دوره از رقابت ها شد و ویتالی 
برنادسکی از اوکراین و سید خلیل موسوی از گیلان 

به ترتیب در جایگاه های دوم و سوم ایستادند.
همچنین در همین گروه نوئه توتیسانی از گرجستان، 
سرگئی ولکوف از روسیه، وادین مالاخاتکو از بلژیک، 
امیررضا پور رمضانعلی و پوریا دلیلی به ترتیب مقام 

های چهارم تا هشتم را از آن خود کردند.
درهمین گروه علی پیربایه در رتبه بندی 2150 ، 
امیر رضا پور آقابالا در رتبه بندی2270 آرش داغلی 
در رتبه بندی 2350، بهروز مرادی در رتبه بندی 
ریتینگ 2550  در  سیباشبیلی  گئورگی  و   2450

عناوین نخست را به خود اختصاص دادند.
در جدول B رقابت ها نیز امید سعیدی در رتبه زیر 
1900 ، در رتبه زیر 2 هزار طناز ازلی ، در رتبه 
زیر 2050 سعیدعابدیان مقام های نخست را ار آن 
خود کردند و آرداش بائوژان از کشور قزاقستان ، 
محمد ایزدی، مسعود کریمی ، پویان دوستکان ، 
رامین شیرپور، فرشید سبحانی، مهدی خادمی ، سید 
بهرنگ کبودی ، محمد رضا عابدی و مهیار دودیان 
 B به ترتیب مقام های دهم تا نخست جدول گروه

رقابت ها را به خود اختصاص دادند.
خلیلی  عطیه  باز  بانوان شطرنج  گروه  جدول  در 
قهرمان جدول بانوان شد و پارمیدا قزاقی در رتبه 
زیر 1۸00، نیکو عباس پور نفر اول درجه بین المللی 
زیر 1500 را از آن خود کردند و ساره خاوری ، دیبا 
 ، از کشور عراق  پرتوی راد، سارا مسعود عبدالله 
مرجانه نبی تائمه، مهدیس مهدوی، تارا اصغری 
ماسوله ، ساناز اسماعیلی و پرنیان قمی به ترتیب 
مقامهای هشتم تا اول رقابت ها را در گروه بانوان 

ار آن خود کردند.
اول  نفر  در گروه C رقابت ها کمال میرکمری 
پیشکسوتان شد و حسین ولیزاده نیز مقام نخست 
شطرنج بازان بدون ریتینگ را به خود اختصاص داد.

همچنین حامد مقدسی و علیرضا اقاجانی در رتبه 
زیر 1500 و بهداد دادمهر در رتبه زیر 1700 نیز مقام 

نخست را کسب کردند.
در گروه C مسابقات مهدی ابراهیمی، علی همدم ، 
محمد زینتی، راستین موسی پور، علی کیایی ، امیر 
چهاردلی ، ابراهیم دربندی ، سید علیرضا حسینی و 
سید سجاد میرباقری به ترتیب دهم تا دوم شدند و 
امیر مسعود خانساری مقام نخست این گروه را به 

خود اختصاص داد. 
به  ریتینگ گروه C هم  بدون  اول جدول  مقام 
قهرمان  نیز  دلجو  رحیم  و  رسید  ولیزاده  حسین 

پیشکسوتان شطرنج جام خزر شد.
در رده های سنی مختلف دختران شطرنج باز رقابت 
های بین المللی شطرنج جام خزر، نفس حوری نژاد 
در رده سنی زیر 6 سال ، ملیکا محمدی در رده 
سنی زیر ۸ سال ، مهسا علوی رده سنی زیر 10 
سال ، حسین فخاری رده سنی زیر 12 سال و سحر 
معصومی در رده سنی زیر 14 سال توانستند مقام 

نخست را در رده های سنی خود کسب کنند.
شانزدهمین دوره رقابت های بین المللی شطرنج 
جام خزر با حضور 773 شطرنج باز در پنج جدول 
و به مدت هشت روز در منطقه آزاد انزلی برگزار 
شد که اساتید بزرگی با عناوین بین المللی نظیر 
دنیل دویرنی از روسیه، همایون توفیقی، امیررضا 
پوررمضانعلی، بالتاج سفرلی از جمهوری آذربایجان، 
مسعود  و  درینی  پوریا  روسیه،  از  حسیوف  قدیر 

مصدق پور در این مسابقات حضور داشتند.
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 آغاز ثـبت  نـام
 تـرم  بهار

منطقه سه شهرداری رشت با وسعتي برابر با 2620 هکتار بعد از 
منطقه پنج، وسیع ترین منطقه شهرداری است. بر اساس تقسیم 
بندي جدید کل منطقه به سه ناحیه شهري تقسیم گردیده است 
که شهرک صبا، کوی آزاد، کوي امام رضا )ع(، کوي خرمشهر 
فلسطین،  دیانتي،  یک؛  ناحیه  محدوده  در  احمر  کوي هلال  و 
پردیسان و شالکو در محدوده ناحیه دو و محله توتدار، کسبخ، 
از محلات  پیرکلاچای  نیروی دریایی، کوي طالقاني، توشیبا و 

مهم ناحیه سه به شمار می آیند.
مدیریت  که  ای  ساله  چند  ثبات  از  بعد  اول  خط  گزارش  به 
وقت  شهردار  خلیلی  محمدابراهیم  حکم  به  پورناصرانی  محمد 
در شهرداری منطقه سه داشت، به ناگاه دکتر ثابت قدم، با نگاه 
خاص خود قدم به عرصه گذاشت و طی دو سال، چهار شهردار 
را برای این منطقه برگزید، حسن علیزاده به عنوان اولین مدیر 
ثابت قدم در تاریخ 30 فروردین ماه 1394 شروع به کار کرد، پنج 
ماه بعد، در تاریخ هفتم مهر ماه سمیه رستگار بانوی حقوقدان 
شهرداری به ریاست منطقه سه رسید، در دوران وی ثبات قابل 
توجهی در منطقه حکم فرما بود تا اینکه رستگار نیز ناجوانمردانه 
بعد از 17 ماه مجبور به ترک صحنه شد. مرتضی شریفی و طیبه 
بینا نیز شهرداران بعدی منطقه بودند که به ترتیب دو و هفت 
اینکه  تا  ماه مدیریت شهرداری منطقه سه را بر عهده داشتند، 
دکتر مسعود نصرتی بر صندلی ریاست شهرداری کلانشهر رشت 

جلوس کرد.
تغییرات  ایجاد  قصد  مدیران،  تمام  روال  به  نیز  نصرتی  دکتر 
ریاست  صندلی  بر  خود  به  نزدیک  مدیران  نشاندن  و  گسترده 

سازمان ها و معاونت ها و مناطق را داشت و البته این 
کار را نیز با صبر و حوصله فراوان بعد از چند ماه انجام 
داد و بالاخره فردی باتجربه و کارکشته که پیش از این 
شهردار شهرهای املش، رودسر، بندرانزلی، لاهیجان و 
لنگرود بود را به عنوان مدیر منطقه سه برگزید. هیچ 
قرابت نسبی یا سببی بین شهردار جدید و دکتر نصرتی 
بود شهردار کلانشهر رشت  فقط کافی  نداشت،  وجود 
تا  بیاندازد  باتجربه  فرد  این  رزومه  به  کوتاه  نگاهی 

انتخابش را انجام دهد.
سالگی  ده  از  اما  است  تبریز  شهر  در   1341 متولد  او 
شهرستان  و  گیلان  استان  مقیم  سال 1351  از  یعنی 
لنگرود شده است و 45 سال سکونت در گیلان به نظر 
پیشانی  از روی  را  تا عنوان غیربومی  کفایت می کند 
مدرک  و  افزار  نرم  مهندسی  کارشناسی  برداریم،  اش 

تخصصی سطح یک –––  را از مرکز آموزش فنی و حرفه ای 
کشور کسب نموده است. او که از سال 13۸1 شهردار املش شده 
بود، به ترتیب مسئولیت شهردار بودن را در شهرهای رودسر و 
بندرانزلی و لاهیجان ادامه داد تا اینکه در سال 1392 مدیرعامل 
شرکت توسعه گردشگری استان گیلان شد و یک سالی را نیز 
در معاونت فرمانداری آستانه اشرفیه کسب تجربه کرد، اما خون 
شهرداری چی بودن در رگ های وی ساری و جاری است و یک 
بار دیگر به حکم اعضای شورای اسلامی شهر لنگرود در مهر ماه 
سال 94 شهردار لنگرود شد، تا اینکه آذر ماه سال 96 و به حکم 
دکتر نصرتی شهردار کلانشهر رشت مدیریت شهرداری منطقه 

سه رشت را بر عهده گرفت.
اری او کسی نیست جز مهندس رضا کحالی.

حال که دکتر نصرتی کوهی از تجربه را برای مدیریت منطقه سه 
رشت برگزید امیدواریم به ثبات مدیران اعتقاد داشته باشد تا امور 
به سرانجام برسند. در رزومه مهندس کحالی چندین صفحه ارائه 
مقاله و دریافت لوح برتر و تقدیرنامه و تشویق نامه و همینطور 
مدیر برتر شدن از سوی فرماندار و استاندار گرفته تا معاون رییس 
جمهور وجود دارد که نام بردن آنها از حوصله این مقال خارج 
است، فقط از قول خود مهندس کحالی تاکید می کنیم که پشت 
هر یک از این عناوین و مقالات سالها پشتکار و زحمت خوابیده 

است.
اما رضا کحالی که از ابتدای آذر ماه مدیریت منطقه سه رشت 
تلاش  و  خدمت   « نیز  را  شعارش  و  است  گرفته  عهده  بر  را 
صادقانه برای ساختن شهری آباد« در پیش گرفته، معتقد است: 

برای هر مدیری محیط شناسی و اصلاح ساختار اداری و سپس 
برنامه ریزی مهم است و باید در اولویت قرار بگیرد. وی که نگاه 
دلسوزانه در افکار و عمق وجودش موج می زند همیشه از انجام 
هر گونه هزینه های اضافی برای طرح ها و پروژه ها نگران است 
و در نشستی با دکتر نصرتی خواستار رفع و جلوگیری از آن شد.

باید  یا سازه ای ساخته می شود  المان  وی معتقد است: وقتی 
صد سال بعد نیز در آن دیده شود نه اینکه هنوز به یکی دو سال 
نرسیده به ترمیم و تغییر و حتی تخریب آن فکر کنیم و هزینه 
به مردم  روانی  لحاظ  به  ریالی هم  لحاظ  به  برابر هم  ای چند 

تحمیل نماییم.
این مهندس، پروژه پیاده راه فرهنگی رشت را نیز از همین دست 
قلمداد کرد و گفت: این مجموعه ناهمگن، اگرچه تلاش شده 
و  معماری  لحاظ  به  اما  شود  دیده  زیبا  بصری  لحاظ  به  است 
استفاده از مصالح بکار گرفته شده دچار نقص بسیار جدی است.

پیوست  همیشه  و  نیست  غافل  نیز  فرهنگی  امور  از  کحالی 
فرهنگی را سرلوحه کارهای خود قرار می دهد، دیدار با خانواده 
زمره  از  نیز  مدافع حرم  نوری هریس شهید جوان  بابک  شهید 
ابتدای مدیریتش در  همین پیوست های فرهنگی است که در 

این منطقه انجام شد.
شهردار منطقه 3 رشت اظهار داشت: در وصول مطالبات نیز سعی 
با  وی  نشود.  استفاده  قهریه  عوامل  از  المقدور  حتی  کنیم  می 
تاکید بر اینکه به دنبال راهکارهای تشویقی و جلب اعتماد مردم 
هستیم، گفت: کار شهرداری سخت ترین و پرتنش ترین کارها 
محسوب شده و همیشه در نوک پیکان قرار دارد. کحالی با اشاره 
تشویقی  درست  مسیرهای  و  راهکارها  اینکه  به 
حقوق  تکریم  به  توجه  با  مطالبات  وصول  جهت 
شهروندی از اولویت های درآمدی می باشد، افزود: 
شهروندان محترم در قبال کوچکترین خدمات، خود 
را موظف به پرداخت عوارض می کنند، بنابراین ما 

نیز در مقابل باید خدمات شایسته ای ارائه دهیم. 
نگارنده در یکی از مراجعت های خود به شهرداری، 
میان  و  خود  اتاق  از  خارج  را  کحالی  مهندس 
کارکنان یافت، وقتی علت را جویا شدیم، گفت: کار 
برنامه ریزی صورت  با فکر و  بایست  اجرایی می 
گیرد، با فشار و استرس به پرسنل، خروجی خوبی 
بدست نخواهیم آورد. وی ضمن تشکر از زحمات 
پرسنل  داشت:  اظهار   3 منطقه  در  خود  همکاران 
با  و  گرفته  خوبی  حس  باید  خود  کار  محیط  از 

به همشهریان  برای خدمت  و شادابی لازم  نشاط 
کارگران  اینکه  به  اشاره  با  نمایند. کحالی  تلاش 
نواحی سه گانه قشر زحمت کش و ضعیفی  در 
هستند، گفت: توجه بیشتر به این قشر با پرداخت 
مزایایشان منجر به انگیزه بیشتر در آنان خواهد 
شد. شهردار منطقه 3 رابطه خود با پرسنل را 
بسیار دوستانه عنوان کرد و گفت: بنده حس 
و  مثبت  عملکردهای  با  پرسنل  از  خوبی 
این  مسلما  و  گرفت  خواهم  تلاشهایشان 

حس از سوی بنده نیز به کل مجموعه انتقال 
خواهد یافت.

تاکید  با  از سخنان خود  وی در بخش دیگری 
بر استانداردهای حاکم و قوانین و ضوابط مربوط 

به شهرداری اذعان داشت: بنده با سلیقه ای عمل 
کردن و تفکر غیر تخصصی مخالفم و برنامه های 

خود را برای 5 سال آینده می بینم. اینکه امروز تصمیم 
بگیریم و فردا اجرایی کنیم از نظر بنده مردود می باشد. 

وی افزود: پروژه های شهرداری باید با برنامه ریزی صحیح  
در کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت صورت گیرد در غیر این 

صورت کارها بی نتیجه باقی خواهد ماند. 
وی در پایان از آمادگی این شهرداری برای استقبال از بهار 

خبر داد و گفت: رنگ امیزی جداول پس از پاکسازی 
در دستور کار قرار گرفت و طرح های خوبی جهت 

استقبال از نوروز و سال جدید ارائه خواهیم نمود. 
به خصوص که آبنمای موزیکال پارک ملت 

نیز مجددا به راه افتاده است.
حال که دکتر نصرتی شهردار کلانشهر 

رشت این فرصت را به مردم منطقه 
مرد  این  تجربیات  از  تا  داد  سه 

تجربه  از  کوهی  که  اخلاق 
است و در مقطعی امیر کبیر 

گرفته  نام  نیز  لاهیجان 
شوند،  مند  بهره  بود 
ای  گونه  به  است  بهتر 
از خدمات وی استفاده 
گردد تا کحالی تبدیل 
به برندی برای رشت 

گردد.

کوهی از تجربه در شهرداری منطقه سه رشت

ایجاد زمینه برای افزایش حضور بانوان در پستهای مدیریتی
: تاکید کرد  شهردار رشت 

شهری  مدیریت  مجموعه  بانوان  زحمات  پاسداشت  مراسم 
پورزرندی  دکتر  رشت؛  شهردار  نصرتی  مسعود  دکتر  حضور  با 
مدیرعامل بانک شهر؛ امیر حسین علوی رییس شورای اسلامی 
شورا؛  بودجه  و  برنامه  کمیسیون  رییس  زاهد  فرهام  رشت، 
فاطمه   ، فرهنگی  کمیسیون  رییس  منش  عاقل  محمدحسن 
شیرزاد سخنگو، اسماعیل حاجی پور رییس کمیسیون حمل و 
نقل و ترافیک ، احمد رمضانپور و محمدحسن علیپور از اعضای 

شورا برگزار شد.
به گزارش اداره اطلاع رسانی مدیریت ارتباطات و امور بین الملل 
شهرداری رشت، دکتر مسعود نصرتی در این مراسم حضور در 
اظهار  و  دانست  مباهات  و  افتخار  مایه  را  باشکوه  جشن  این 
داشت: خدمت مادران بزرگوار شهیدی که در این محفل حضور 
دارند خیر مقدم ویژه عرض می کنم وجود این سروران محفل ما 
را نورانی کرده است. وی با اشاره به همراهی و حمایت اعضای 
افزود:امروز  شهر  آبادانی  و  پیشرفت  برای  رشت  شهر  شورای 
اعضای شورا در کنار جامعه بزرگ از پرسنل شهرداری رشت به 
مناسبت روز زن در کنار ما هستند چرا که در فرهنگ مدیریت 

شهری رشت جایگاه زن بسیار رفیع و ارزشمند است.
و  از ظرفیت  و سنجیده  درست  استفاده  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
توانمندی های بانوان مجموعه مدیریت شهری اقتداری باشکوه 
توانمندی  به  بانوان  اگر  است گفت:  بخشیده  این مجموعه  به 
جامعه  این  درستی  به  و  باشند  واقف  خود  های  پتانسیل  و  ها 
برای شهر رشت  بزرگی  تحول  گیرند  قرار  کنار هم  در  بزرگ 
جلسات  اینکه  به  اشاره  با  رشت  شهردار  کند.  ایجاد  تواند  می 
زیادی با بانوان به صورت موردی و موضوعی برگزار شده است 
خاطرنشان کرد: مدیریت شهری رفع نیازهای بانوان که باید به 
عنوان وظیفه اداری انجام دهد را در دستور کار خود قرار داده 
این  در  تحولی  بانوان  امور  مشاور  همکاری  با  امیدواریم  است 

حوزه رخ دهد و کارها به خوبی پیش رود.
داشت:  اظهار  بانوان  مدیریتی  توان  بر  تاکید  با  نصرتی  دکتر 
ارزشمند  بسیار  مدیریتی  های  در عرصه  بانوان  ورود  و  حضور 
است و این اعتقاد من است و آن را در سوابق کاری خود اثبات 
کرده ام در گذشته کارهایی را در حوزه مدیریتی شهری به بانوان 
ام. وی خاطرنشان  گرفته  مثبت  بازخورد  و  نتیجه  و  ام  سپرده 
کرد: در شهرداری رشت به دنبال برنامه ریزی برای استفاده از 
این ظرفیت هستیم عرصه فراهم است تنها باید در کنار هم به 
درستی قرار گیریم حتما شهرداری به دست توانمند بانوان قابلیت 
ارتقای بیشتری خواهد داشت. وی افزود: من اعلام آمادگی می 
از شما کمک  مدیریت شهری  در عرصه  خواهم  که می  کنم 
را  شرایط  خود  که  گردد  می  باز  بانوان  خود  به  مابقی  بگیرم 
دکتر  کنند.  فراهم  مدیریتی  های  عرصه  گرفتن  تحویل  برای 
سخت  تنها  عرصه  این  در  کند  ورود  کس  هر  گفت:  نصرتی 
کوشی و استخوان خورد کردن است که امیدوارم با حضور همه 
از  بزرگ  جامعه  چنین  با  که  چرا  رود  پیش  کارها  تاثیرگذاران 

بانوان می توان اهداف تعریف شده را به درستی پیش برد.
امیر حسین علوی رییس شورای اسلامی رشت نیز در این جلسه 
با تبریک روز زن و میلاد حضرت زهرا )س( اظهار داشت: دیروز 
اتفاق خوبی در شورای اسلامی رشت رقم خورد و ما در خدمت 
مادران شهدای مدافع حرم بودیم که فضای معنوی این محفل 
بر  تاکید  با  اعضا گذاشت. وی  بر روی تک تک  تاثیر عمیقی 
به  ها  حوزه  از  برخی  در  و  عام  طور  به  بانوان  مدیریت  اینکه 
صورت خاص کارایی ویژه ای دارد اظهار داشت: اگر هر کدام از 
ما در جایگاهی که برای ما تعریف شده درست عمل کنیم آن 
روز ، روز موفقیت ما است .وی رشد در سلسله مراتب اداری را 
حق هر کارمندی دانست و گفت: همه باید استعداد های خود 
را در جایگاههایی که به آنها نیاز است بروز دهند و برای این 

امر انگیزه داشته باشند. رییس شورای اسلامی رشت تاکید کرد: 
همه ما به این شهر دین داریم و از همه پرسنل و شهروندان می 
خواهم تا شورا و شهرداری را از خود بدانند. وی خطاب به بانوان 
گفت: امروز شورا و شهرداری رشت در هم تنیده و همراه کار 
می کنند ما را از خود بدانید تا ما در این مسیر بتوانیم برای مردم 
شهر کار انجام دهیم من امروز قدردان جایگاه شورا هستم و به 
دلیل وجود همکاران شورا و شهرداری به خود افتخار می کنم 
کمک کنید و کمک بگیرید تا کارها پیش رود ما می خواهیم 
شهرداری بسازیم که برای مدیریت یکپارچه شهری عمل کند .
عاقل منش: اعضای شورای شهر از مدافعان حقوق بانوان هستند

شورای  فرهنگی  کمیسیون  رییس  منش  عاقل  حسن  محمد 
اسلامی رشت نیز در این مراسم با تبریک روز زن و میلاد بی 

بی دو عالم حضرت فاطمه )س( اظهار داشت: هر کسی که با 
دلسوزی در شهرداری کار می کند باید شایستگی هایش لحاظ 
با  بانوان هستند. وی  مدافعان حقوق  اعضای شورا جز  و  شود 
اشاره به حضور مادران شهدا در این مراسم گفت: امیدوارم دعای 
خیر شما عزیزان شامل حال همه ما شود و بدانید که مجموعه 
مدیریت شهری قدردان زحمات شما مادران و همسران شهدا 

است.
احمد رمضانپور نرگسی نیز در ادامه این مراسم با ادای احترام به 
مقام زن و تبریک میلاد حضرت زهرا)س( اظهار داشت: احساس 
مسئولیت و پاکدستی از بانوان همواره یک یار بسیار خوب در 
تمامی سازمانها و ادارات ساخته است و خداوند توان مضاعفی در 
بانوان نهاده است که هردو وظیفه خانه و اجتماعی را به خوبی 
انجام می دهند. وی مطالعه و سرمشق قراردادن سبک زندگی 
حضرت فاطمه )س( را مورد تاکید قرار داد و گفت: امروز کشور 
ما به برکت خون شهدای دفاع مقدس و مدافع حرم در عزت 
.عضو  مادران شهدا هستیم  مدیون  را  این  ما  و  است  اقتدار  و 
شورای  سیاستهای  تشریح  به  ادامه  در  رشت  اسلامی  شورای 
باند  دنبال  به  شورا  اعضای  افزود:  و  پرداخت  رشت  اسلامی 
بازی در شهرداری نیستند و باید تنها افراد متعهد و متخصص 
برای پیشبرد اهداف شهر انتخاب شوند . وی افزود: وجود چنین 
افرادی در راس کار شهری بهتر را می سازد و با این نگاه در 
آینده می توانیم شاهد رشت برتر باشیم شهر رشت پیشانی استان 

است و توسعه رشت توسعه گیلان است .
فاطمه شیرزاد سخنگوی شورای اسلامی رشت نیز در این جلسه 
اظهار داشت: میلاد فاطمه زهرا)س( را به بانوان به ویژه مادران 
و همسران شهدا تبریک می گویم و امیدوارم همه ما بتوانیم با 
الگو و سرمشق قرار دادن سبک زندگی ایشان مسیر زندگی خود 

را به بهترین شکل ممکن طی کنیم.

وی نادیده گرفتن سهم بانوان در مدیریت شهری را مورد تاکید 
قرداد و گفت: نباید بانوان کنار گذاشته شوند باید دکتر نصرتی 
محیط  و  بهداشت  کمیسیون  .رییس  کنند  اصلاح  را  امر  این 
با  شهرداری  مجموعه  تمام  همکاری  اسلامی  شورای  زیست 
مشاور امور بانوان شهردار را مورد تاکید قرار داد. وی توجه به 
شاغلین و بازنشستگان با یک نگاه در شهرداری رشت را خواستار 
شد و افزود : مسایل جزیی و سطحی باید حل شود و مدیران 
شهرداری در حوزه تصمیم گیری و وظایفی که به انها سپرده می 
شود به درستی عمل کنند . وی با اشاره به حضور مدیران بانک 
شهر در این مراسم خاطرنشان کرد: امیدوارم بانک شهر در حوزه 
اعطای تسهیلات برای پیشبردفعالیتهای عمرانی همراه تر شود.

بانوان نیز در این مراسم  کبری مرادی مشاور شهردار در امور 
باتشکر از تلاشهای دکتر نصرتی برای پرداخت به موقع حقوق و 
مزایای پرسنل شهرداری رشت گفت: امیدوارم بانوان شهرداری 
رشت با روحیه مضاعف در ارتقای شهر رشت بیش از گذشته 

همراه مدیریت شهری باشند.
تاکید  با  مراسم  این  در  نیز  شهر  بانک  مدیرعامل  پورزرندی 
اظهار  مالی  و  نظارتی  های  حوزه  در  زنان  موشکافانه  نگاه  بر 
داشت: بر اساس مقررات بانک مرکزی وظیفه ما خدمت رسانی 
ریزی می  برنامه  زن  روز  به  توجه  با  و  است  ها  به شهرداری 
شود تسهیلات برای پرسنل شهرداری به ویژه بانوان مجموعه 
مدیریت شهری برابر مقررات در نظر گرفته شود و سعی می شود 

این امر در تفاهم نامه های فی مابین ذکر شود.
آیین جشن خرم ، مولودی خوانی، نمایش طنز و موسیقی از جمله 
برنامه هایی بود که در جشن پاسداشت از زحمات بانوان مدیریت 
شهری اجرا شد. در پایان این مراسم از مادران و همسران شهید 
و نیز از فاطمه شیرزاد به عنوان تنها بانوی شورای اسلامی رشت 

به پاس تلاشهای صادقانه برای توسعه رشت تقدیر شد.


